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با توجه به شاخص های اقتصادی کشور، سطح ارتباط با 
کشورهای همسایه و اعمال تحریم هایی که فعالان اقتصادی 
را مجبور بــه انجام تعاملات اقتصادی و بانکی با چندین 
واسطه می کند، بهتر است روز شنبه به عنوان دومین روز 

تعطیل هفته انتخاب شود.
 فعالان اقتصادی نمی توانند مانند سایر همتایان خود در 
دیگر کشورها امور مناسبات بانکی را انجام دهند، پس ضرر 

تعطیلی پنجشنبه ها بیش از این ها خواهد بود.
موضوع اضافه شــدن تعطیــلات از یک روز به دو روز 
مدت هاست که در مجلس شورای اسلامی مطرح می شود. 
قرار اســت یک روز به تعطیلات آخر هفته اضافه شــود. 
از زمانــی که این موضوع مطرح شــده، فعالان اقتصادی 
و اقتصاددان هــا، فعالان کســب وکار و فعالان اجتماعی 

اظهارنظرهای متعددی کرده اند.
 بــرای ســاماندهی موضــوع تعطیلات پیشــنهادها 
بــر اســاس روز جمعه و شــنبه بود تــا در آن فرصت 
بیشــتر بــر ای ارتباطــات جهانــی در حــوزه مختلف 
 فراهــم شــود. ازاین جهــت پیشــنهادهای متعددی به

 مجلس و دولت ارائه شده است.
جمع بنــدی این پیشــنهادها، این بــود که مجلس 
نظــرات کارشناســان را موردتوجه قــرار می دهد، ولی 
وقتی مصوبه کمیســیون اجتماعی مجلس منتشر شد و 
موضوع تعطیلات پنج شــنبه و جمعه مطرح شــد، تمام 
 کســانی که دغدغه این موضوع را داشتند، نگران شدند 
و همین نگرانی باعث شــد که مجدداً درباره این موضوع 

اظهار نظراتی مطرح شود.
 واقعیت این است که در 10 سال گذشته، مقام معظم 
رهبری شعار سال را اقتصادی و حمایت از تولید تعیین کرده اند 
 و شعار سال جاری هم با این هدف انتخاب شده تا مشارکت

 بخش خصوصی در کنــار افزایش تولید موردتوجه قرار 
گیــرد، برای همیــن نباید موانعی برای تجارت کشــور 

ایجاد شود.
 موضــوع اصلی و دغدغــه رهبری، اقتصاد اســت و 
برای رســیدن به اهداف اقتصادی، باید سیاســت گذاری 
 در حــوزه تقنینی و قضایــی و امینت ســرمایه گذاری

 و اجرایی متناسب با شعار سال و اهداف و برنامه بالادستی 
کشور باشد.

 به ابلاغیــه اقتصاد مقاومتی نگاه کنیــد؛ در اقتصاد 
مقاومتی موضوع کلی تولید درون زا و برون نگر است. برای 
تقویت تولید داخل و برون نگر، صادرات اهمیت دارد. برای 

حمایت از تولید صادرات پیشران است.
 لازم است شرایط را متناسب با اقتصاد جهانی تنظیم 
کنیم و از فرصت ها به نفع کشور استفاده کنیم. با تعطیلی روز 
پنج شنبه برای تجارت خارجی، زمانی که برای تجار و فعالان 
اقتصاد باقی می ماند 3 روز در هفته است و 4 روز ارتباط 
با 95 کشورها قطع خواهد بود. درحالی که این تصمیمات 
 باید در راســتای منویات رهبری و نام گذاری ســالیانه و

 اقتصاد مقاومتی باشد.
یک فعال اقتصادی نیازمند مراوده، رفت وآمد و استفاده 
از شرایط بانکی کشــورهای هدف صادراتی است ولی با 
تعطیلی روز جمعه، فرصت چهار روزه را از دست می دهد 

و فعالیتش کند می شود.
 از طرفی به ســبد صادراتی و وارداتی نگاه می کنیم، 
پنــج کشــور طرف اصلــی تجــارت ایران اســت و در 
هر پنج کشــور شــنبه و یکشــنبه تعطیل اســت و اگر 
 پنج شــنبه به این لیست تعطیلات اضافه شود، فرصت ها 

را از دست می دهیم.
 باید در مســائل اقتصادی به مسائل جهانی هم توجه 
کرد تا شرایط مناسبی برای فعالان اقتصادی فراهم شود. 
بــه نظرم در تصمیم اخیر کمیســیون اجتماعی مجلس 
بدســلیقگی رخ  داده که امیدواریــم با مکاتبات از طریق 
اتاق های سراسر کشور و اتاق ایران و کنفدراسیون صادرات، 
تشکل های اقتصادی و فعالان اقتصادی به نکات مطرح شده 

توجه شود و درنهایت در این تصمیم بازنگری شود.
باید شرایط و قوانین در راستای بهبود محیط کسب وکار 
و متناسب با واقعیت ها باشد تا فعالان اقتصادی بتوانند در 
این شــرایط سخت کشور و با وجود تحریم ها کار کنند و 
نباید مشکل دیگری را به لیست مشکلات آنها اضافه کنیم 

که فرصت مراودات تجاری از آنها سلب شود.

یادداشت

آیا یزدانی 
به المپیک 
می رسد؟

تراز تجاری 
مناطق آزاد 
مثبت است

تداوم تلاش 
طلا برای حفظ 
جایگاه

 ایجاد 2.5 میلیون شغل در
 دولت سیزده

تولید چهار رقم پنبه با انرژی 
هسته ای در ایران

 بهبود 2 میلیارد دلاری تراز
 تجاری محصولات کشاورزی

 تراز دریاچه ارومیه از مرز
 ۱2۷۰ متر بالاتر رفت

وزیر جهاد کشــاورزی از اجرای طرح های 
آبخیزداری با مشارکت مردمی خبر داد و گفت: 

تراز تجاری   ...

رییس موسسه تحقیقات پنبه کشور با تاکید 
بر اینکه بزرگترین مشکل ما فقدان دانش در 

کشاورزی و   ...

به نظر می رســد رکوردشکنی کاهش نرخ 
بیکاری در دولت سیزدهم به مذاق منتقدان، 

همان گروهی که طی سه دهه اخیر...

سرپرست حوضه آبریز دریاچه ارومیه گفت: 
هم اکنون تراز دریاچه ارومیه به ۱۲۷۰.۵۳ متر و 

وسعت آن ۱۷۹۰ کیلومترمربع و به ...
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شرکت های ارزآور در اولویت تامین ارز هستند

افزایش دوبرابری 
سهم اقتصاد 
دیجیتال در کشور با 
اجرای برنامه هفتم

شرکت های ارزآور در اولویت تامین ارز هستند
مرتضی قدیمی  -     وزیر صمت با بیان اینکه برای حل مشکلات اقتصادی باید بر تولید تمرکز کنیم، گفت: شرکت های موفق در ارزآوری و شرکت هایی که ارزبری کمتری دارند، در اولویت وزارت صمت برای تامین 

ارز هستند.

 آفریقا اقیانوس 
فرصت هاست. 

نرخ رشد در اجرا 
پروژه ها بیشتر از 

باقی کشورهاست 
بنابراین شرکت های 

فنی و مهندسی ایرانی 
می توانند در این قاره 

حضور یابند. همچنین 
در بخش کشاورزی و 
کشت فراسرزمینی 
و تکنولوژی در این 

حوزه نیز ظرفیت های 
زیادی در آفریقا برای 

شرکت های ایرانی 
وجود دارد.علی 

آبادی افزود: نباید به 
آفریقا با نگاه غربی ها 

بنگریم. باید در آفریقا 
سرمایه گذاری کنیم 
که هم برای آن قاره و 
هم برای ایران ارزش 

افزوده دارد.

باشند، انرژی اضافه را به خود واحدها می دهیم.وی با بیان اینکه در دولت برای تأمین انرژی 
واحدها در حال مذاکره هستیم، گفت: وزارت صمت به دنبال خودتامین کردن واحدهاست؛ به 
عنوان نمونه فولاد مبارکه دو واحد برای تأمین انرژی خود احداث کرده است. به صورت کلی در 
شهرک ها، واحدهای انرژی تأسیس خواهیم کرد.وزیر صمت ادامه داد: صرفه جویی و حداکثر 
کردن بهره وری و احداث نیروگاه های خودتامین در واحدها دو برنامه اصلی ماست و ظرفیت 
بیشتری هم اختصاص خواهیم داد. امسال نسبت به گذشته عملکرد بهتری خواهیم داشت.

 تجارت با ارزهای محلی
علی آبادی در پاسخ به سوالی درباره رفع مشکلات نقل و انتقال پول گفت: هدف تحریم 
تاکنــون همین بوده که برای مراودات مالی مانع ایجاد کنند. مرادات مالی در تجارت مانند 

جریان خون است و تحریم کنندگان به دنبال مسدود کردن این جریان هستند.
وی افزود: ما به دنبال تجارت سودمند با همه کشورها هستم. همه کشورها علاقه دارند 
با ما کار کنند. تحریم باعث شده دنیا از ظرفیت های یک ملت بزرگ محروم بماند. در این 
رابطه به دنبال تجارت با ارزهای محلی هســتیم؛ در واقع باید نیازهای یک کشــور را با ارز 
خودمان تأمین کنیم و با کالای مورد نیاز خود تبادل کنیم. تاکنون هم موفق شده ایم در 

این مسیر به توفیقاتی دست یابیم.

 وعده صادق موجب افزایش استقبال از ایران اکسپو شد
علی آبادی در پاسخ به سوالی درباره تأثیر وعده صادق در استقبال از نمایشگاه ایران اکسپو 
با بیان اینکه وعده صادق نشان اقتدار کشور بود، اظهار کرد: یکی از دلایل استقبال گسترده 
از نمایشگاه ایران اکسپو اجرای وعده صادق بود. تجار می گویند مطمئن شدیم که مقتدر و 
قدرتمند هستید. از مقامات سیاسی هم این جملات را می شنوم اما شنیدن این عبارات از 

مقامات تجاری و مردم بسیار جالب است.

 وزارت صمت به دنبال حفظ کیفیت برند ایرانی است
وی درباره کیفیت کالاهای صادراتی گفت: وای به حال تاجری که کیفیت کالای صادراتی 
را پایین بیاورد زیرا به راحتی بازار را از دســت می دهد و علاوه بر اینکه خود زیان می کند، 
موجب زیاندهی کشــور هم می شــود. ما باید برند ایرانی را حفظ کنیم و ما برنامه داریم تا 

کیفیت را حفظ کنیم.

عباس علی آبادی وزیر صنعت، معدن و تجارت امروز در نشست 
خبری با اشاره به برگزاری نمایشگاه ایران اکسپو، اظهار کرد: بیش 
از ۲300 تاجر از 100 کشور برای حضور در این نمایشگاه به ایران 
آمده اند. همه هدف از برگزاری این نمایشگاه نشان دادن توانایی های 
خودمان به دنیاست و از طرف دیگر می خواهیم نشان دهیم که به 
دنبال تعامل با دنیا هستیم. همچنین به کشورهایی کالا می فروشیم 
که از مــا کالا بخرند؛ باید این تــوازن را برقرار کنیم. باید مقاصد 

صادراتی را اصلاح کنیم.
وی به شعار سال اشاره کرد و گفت: رهبری چندین سال است که 
شعار سال را با محوریت اقتصاد انتخاب می کنند که نشان می دهد تا 
چه اندازه اقتصاد مهم است. محوریت اصلی شعارهای اقتصادی نیز 
تولید بوده، امسال جهش تولید مزین به مشارکت مردم هم شده است.

علی آبادی با بیان اینکه برای حل مشکلات اقتصادی باید روی 
تولید تمرکز کنیم، افزود: 5 ســال است که شعار سال با محوریت 
تولید انتخاب شده که امسال این شعار همراه با مشارکت مردم مورد 

تاکید قرار گرفته است.
وزیــر صمت بــا تاکید بر اینکــه باید کم و کاســتی ها را رفع 
کنیــم، بــه برنامه های وزارت صمت اشــاره کرد و ادامــه داد: ما 
 هــر کاری هم کنیم باز کامل نیســت زیرا جهــش تولید نیازمند

 یک کار فوق العاده است. جلب مشارکت مردم هم بر اهمیت موضوع 
اضافه می کند.

علــی آبادی اضافه کرد: یکی از برنامه های مهم در حوزه تأمین 
ارز است؛ به گونه ای که باید به پولی دست یابیم که با استفاده از آن 
بتوانیم نیازهای تولید را برطرف کنیم. بنابراین باید صادرات توسعه 

یابد تا این پول به دست آید.
وزیر صمت ادامه داد: در همین راســتا، شرکت هایی در اولویت 
تأمین ارز هستند که ارزآورتر باشند و ارز را به داخل کشور برگردانند. 
این سیاســت وزارت صمت مبنی بر اینکه اولویــت تأمین ارز به 
شرکت هایی است که در ارزآوری موفق ترند و ارزبری کمتری دارند 
و کالا را با ریال تولید می کنند. از امکانات و ابزارهایی که در اختیار 

وزارت صمت است در موضوع تأمین ارز استفاده می کنیم.

  شــرکت هایی که به تحقق شعار سال کمک کنند در 
اولویت تأمین مالی هستند

وی گفت: همچنین تأمین مالی ریالی برای شرکت هایی در اولویت 
اســت که به تحقق شعار سال کمک کنند؛ یعنی شرکت هایی که 
هم ارزش افزوده بیشتری ایجاد و از محل منابع انسانی خلق ثروت 

می کنند و هم به دنبال توسعه، صادرات دانش بنیان هستند.
علی آبادی افزود: شــرکت هایی که با کمترین ابزار بیشــترین 
خلق ثروت را انجام می دهد بیشــتر مورد حمایت خواهند بود، نه 

شرکت هایی که با استفاده از یارانه و... به دنبال صادرات باشند.

  قاچاق کالاهای مشابه داخل با بهانه حمایت از مرزنشینان
وزیر صمت به قاچاق کالاهای مشــابه داخل اشاره کرد و گفت: 
امروز کالاهایی که داخل کشور تولید می شود با کیفیت بسیار پایین تر 
و بــدون پرداخت حقوق و عوارض و البته با قیمت بالاتر به صورت 
قاچاق وارد کشور می شود. متأسفانه تا امروز هم با بهانه های مختلفی 
همچون حمایت از مرزنشینان به این موضوع دامن زده شده است.

  فرصت خطا نداریم
وی در ادامه تاکید کرد: نباید هیچ خطایی داشته باشیم؛ متأسفانه 
در حال حاضر بسیاری از اخباری که منتشر می شود به نفع مردم 

نیست بلکه منافع بخشی از حوزه ها را تأمین می کند.
علی آبادی تصریح کرد: بنده در انتصاباتم جناحی فکر نمی کنم 
و اگر کسی توانمند باشد زیر پایش را جارو می کنم تا بتواند بدود. ما 
وقتی برای خطا نداریم و از افراد امتحان پس داده بهره خواهیم برد.

 تولید باید در اولویت تأمین انرژی باشد
وزیر صمت با اشاره به کسری انرژی گفت: قطعاً مردم حاضرند 
برای تسهیل تولید و برداشتن موانع تولید نسبت به صرفه جویی در 
مصرف انرژی همراهی کنند. هیچ راهی جز جهش در تولید نداریم 
در این صورت می توانیم رفاه اجتماعی را توسعه دهیم. باید اولویت 
انــرژی و آب را به تولید دهیم؛ به عنوان نمونه بالای 50 درصد از 
جی دی پی استان از محل صنعت است اما کمترین امکانات را به 
صنعت داده ایم. در بسیاری از استان ها هنوز هندوانه و خیار می کاریم 

در حالی که آب نداریم.

 آفریقا اقیانوس فرصت هاست
وی در ادامه به بازار آفریقا اشــاره کرد و با بیان اینکه ما آفریقا 
را بــرای آفریقا می خواهیم نه برای خودمان، گفت: آفریقا اقیانوس 
فرصت هاست. نرخ رشد در اجرا پروژه ها بیشتر از باقی کشورهاست 
بنابراین شــرکت های فنی و مهندسی ایرانی می توانند در این قاره 
حضور یابند. همچنین در بخش کشــاورزی و کشت فراسرزمینی 
و تکنولــوژی در این حوزه نیــز ظرفیت های زیادی در آفریقا برای 
شرکت های ایرانی وجود دارد.علی آبادی افزود: نباید به آفریقا با نگاه 
غربی ها بنگریم. باید در آفریقا سرمایه گذاری کنیم که هم برای آن 
قاره و هم برای ایران ارزش افزوده دارد. می توانیم با این اقدامات در 
آفریقا اشتغال زایی هم کنیم که موجب می شود طرف آفریقایی به 

ما اعتماد کند و روابط دوستی پایدار بماند.

  نمایشگاه هایی با موضوعات خاص برگزار خواهیم کرد
وزیر صمت در پاســخ به سوالی در مورد نمایشگاه ایران اکسپو 
گفت: نمایشگاه این دوره تمام نمی شود بلکه ادامه دارد و در آغاز راه 
هستیم. برگزاری این نمایشگاه شاید در یک زمان محدودی باشد اما 
جلسات ادامه دارد و تا پایان سال رویدادهایی را با موضوعات خاص 

همچون لوازم خانگی، معدن و... برگزار خواهیم کرد.

 واحدهای تولیدی در حوزه انرژی خودتامین می شوند
وی در پاســخ به سوالی درباره رایزنی با وزارت نیرو برای تأمین 
انرژی واحدهای تولیــدی به خصوص برای احیای واحدهای راکد 
تصریح کرد: ما نیازمند یک گفت وگوی ملی هستیم. به دلیل پایین 
بودن قیمت انرژی در ایران بهره وری بســیار پایین است و انرژی را 
اتــلاف می کنیم.علی آبادی ادامه داد: اولویت در تأمین انرژی برای 
واحدهایی اســت که با حداقل انرژی بیشترین بهره وری را دارند. با 
روش هایی غیر از روش های مالی به دنبال تحقق این هدف هستیم. 
پارســال تقریباً موفق بودیم یعنی با مصرف انرژی کمتر بهره وری 
بیشتری داشتیم و اگر شرکت ها در مصرف انرژی صرفه جویی داشته 

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir
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ایجاد 2.5 میلیون شغل در دولت سیزده
مریم لطفی    |      به نظر می رسد رکوردشکنی کاهش نرخ بیکاری در دولت سیزدهم به مذاق منتقدان، همان گروهی که طی سه دهه اخیر در بدنه دولت ها 

سیاستگذاری می کردند، خوش نیامده و علت این روند نزولی نرخ بیکاری را کاهش نرخ مشارکت اقتصادی می دانند، اما آنها یادشان رفته که نرخ متوسط 
مشارکت 25 سال اخیر که همان میانگین بلندمدت بوده، 38 درصد بوده است و نرخ مشارکت اقتصادی اعلام شده سال 1402، 41.3 با این نرخ مطابقت داشته و 3.3 

درصد بیشتر هم بوده است.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با اشاره به رونمایی از ۲۰۰ بسته سرمایه گذاری به ارزش ۲۰۷ هزار میلیارد تومان گفت: تراز تجاری مناطق آزاد و ویژه اقتصادی حدود ۱۴.۵ میلیارد دلار مثبت است 
و تنها ۳.۵ میلیارد دلار واردات داشتیم.حجت عبدالملکی در نمایشگاه اکسپوی ۲۰۲۴ برگزار شد، بیان کرد: امروز از ۲۰۰ بسته سرمایه گذاری به ارزش ۲۰۷ هزار میلیارد تومان رونمایی کردیم و بدین ترتیب بسته های 
سرمایه گذاری ما در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی که از سال گذشته شروع کردیم، به ۱۲۰۰ بسته به ارزش بیش از ۱۱۰۰ هزار میلیارد تومان رسید  این بسته های سرمایه گذاری شامل مطالعات امکان سنجی اولیه 
برای هر پروژه است که سودآوری این پروژه ها را نشان می دهد. برای هر یک از این پروژه ها زمین، آب، برق، گاز و امکانات زیرساختی فراهم شده و مجوز راه اندازی برای آن سرمایه گذاری به صورت بی نام صادر شده 
است و همه این اطلاعات در وب سایت دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد به آدرس freezones.ir قرار دارد. از سرمایه گذاران ایرانی و خارجی دعوت می کنیم که به این سایت مراجعه و بسته ها را مشاهده کنند.وی 
گفت : تقریبا در اندازه های مختلف سرمایه گذاری، از چند میلیارد تومان تا چند هزار میلیارد تومان و در بخش های مختلف از صنایع غذایی، صنایع پوشاک، فناوری اطلاعات، گردشگری، خودرویی، صنایع شیمیایی 

و پتروشیمی و در همه مناطق مخالف کشور، بسته های مختلفی وجود دارد و تنوع کامل از نظر اندازه سرمایه و جغرافیایی موجود است و برای همه علایق، بسته سرمایه گذاری داریم. 

تراز تجاری مناطق آزاد 
مثبت است

 پیشــنهادی برای افزایش حق مسکن 
کارگران نداریم

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
پیشــنهادی برای افزایش حق مســکن حداقل 
دستمزد جامعه کارگری ۱۴۰۳ در شورای عالی 

کار مطرح نشده است.
 علی حسین رعیتی فرد، معاون امور کار وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعــی درباره افزایش حق 
مسکن حداقل دستمزد جامعه کارگری گفت: این 
موضوع در شورای عالی کار باید مطرح و از سوی 

این شورا پیشنهاد شود.
وی افزود: پس از پیشنهاد به هیأت دولت رفته 

و در آنجا تصمیم گیری می شود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا این پیشنهاد 
از سوی شورای عالی کار به هیأت دولت شده است، 
گفت: خیر. شــورای عالــی کار در این خصوص 

پیشنهادی در شورای عالی کار نشده است.

 رکورد وصول مطالبات صندوق توسعه 
ملی شکسته شد

رئیــس هیات عامل صندوق توســعه ملی از 
شکسته شدن رکورد وصول مطالبات این صندوق 

در سال ۱۴۰۲ خبر داد.
به گــزارش از صندوق توســعه ملی، مهدی 
غضنفری با بیان اینکه رکــورد وصول مطالبات 
صنــدوق توســعه ملــی در طول یک ســال با 
حمایت های هیات امنای صندوق مخصوصا شخص 
رئیس جمهور شکسته شد، توضیح داد: طی سال 
۱۴۰۲، بیش از دو میلیارد و دویست میلیون دلار 
از مطالبات صندوق توسعه ملی وصول شد. در سال 
گذشته و با پیگیری رئیس جمهور محترم، علاوه بر 
تامین مالی چندین طرح، درمورد وصول مطالبات 
نیز پیگیری های جدی تری صورت گرفت و در سال 
۱۴۰۲، بیش از یک میلیارد دلار تامین مالی توسط 

صندوق توسعه ملی انجام شد.
رئیــس هیات عامل صندوق توســعه ملی، با 
تاکید بر اینکه بررســی بیش از دو میلیارد دلار 
پروژه در سال قبل به پایان رسید گفت: پروژه های 
مذکور در نیمه نخســت سال جاری تامین مالی 
و ســرمایه گذاری خواهند شد؛ ضمن آنکه سال 
۱۴۰۳ سال تأمین مالی طرح های جدید خواهد 
بود. همچنین در راســتای اهداف دولت محترم 
ســیزدهم، مبلغ بیش از ۶۶۰ میلیون دلار بابت 
تکمیل پروژه های نیمه تمام پرداخت شده است. 

  ورود صندوق ملی مسکن به بازار خرید 
سیمان از طریق بورس

رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن از ورود 
این صندوق به بازار خرید سیمان از طریق بورس 

در آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »محمدرضا 
مهدیار اسماعیلی« افزود: در ادامه حمایت های این 
صندوق از سازندگان مسکن، پس از اجرایی شدن 
خرید فولاد در سال گذشته، امسال خرید سیمان 
به منظور تزریق به پروژه های مســکن کشور در 

برنامه صندوق ملی مسکن قرار دارد.
رییس هیات عامل صندوق ملی مسکن، کاهش 
قیمت مصالح برای سازندگان با حذف واسطه ها و 
افزایش سرعت پیشرفت پروژه های طرح نهضت 
ملی مسکن را دستاوردهای مهم ورود این صندوق 
به عرصه خرید مصالح ساختمان سازی عنوان کرد 
و ادامه داد: علاوه بر این با خریدهایی که به صورت 
عمده با حجم بالا و به صورت نقد از طریق بورس 
انجام می شــود، از تولیدکنندگان داخلی مصالح 

ساختمانی هم حمایت خواهد شد.
وی اظهار داشــت: فولادهای خریداری شده 
در سال گذشته توســط این صندوق به زودی به 
پروژه های مسکن در نقاط مختلف کشور تزریق 
خواهد شد. بر اساس مصوبه هیات امنای صندوق 
ملی مسکن در اجرای تبصره های ۱ و ۲ ماده ۱۳ 
قانون جهش تولید مسکن به این صندوق اجازه 
داده شده تا نسبت به خرید سیمان و فولاد از طریق 
بورس کالا یا ســایر طرق مصوب در شورای عالی 

مسکن اقدام کند.

  مشــاوران املاک مجــوزدار از 25 
از سامانه  اردیبهشــت امکان اســتفاده 

»خودنویس« را دارند
 مشاور معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و 
شهرسازی گفت که از ۲۵ اردیبهشت سال جاری 
فقط مشاوران املاک دارای مجوز امکان استفاده 

از سامانه خودنویس را دارند.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »مهدی 
ساســانی« لفزود: با هدف ســاماندهی مشاوران 
املاک و اجرای قانون، از ۲۵ اردیبهشت ماه فقط 
مشاوران املاک دارای شناسه یکتا از درگاه ملی 
مجوزها امکان ثبت قرارداد در سامانه خودنویس 

را خواهند داشت.
وی ادامــه داد: ســامانه خودنویس به صورت 
برخــط با درگاه ملی مجوزها در ارتباط اســت و 
اعتبار جواز کسب مشاوران املاک با هر بار ورود 
به سامانه خودنویس بررسی شده و فقط مشاورین 
املاک دارای جواز کســب فعال امکان استفاده از 

خودنویس را خواهند داشت.
ساســانی افزود: از خردادماه، خرید و فروش 
واحدهای مسکونی نیز در سامانه خودنویس امکان 

ثبت خواهد یافت.
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پس از آنکه مرکز آمار نرخ بیکاری را در پایان سال ۱۴۰۲، 8.۱ درصد اعلام 
کرد که کمترین میزان طی ۲۶ سال اخیر بوده است، برخی رسانه های منتسب به 
منتقدانی که زمانی زمام اجرایی کشور را در دست داشتند، از این آمار برآشفتند 

و آن را غیرواقعی دانستند.
آنها نرخ مشــارکت اقتصادی ۴۱.۳ و کاهش جمعیت فعال را علت کاهش 
نرخ بیکاری اعلام کردند و معتقد هستند که در حال حاضر اغلب شغل هایی که 

ایجاد شده است، بی کیفیت و فاقد پایداری بوده است.
این گزارش نرخ مشارکت، جمعیت فعال، تثبیت اشتغال بر اساس جریان نیروی 
کار، سیاستگذاری های اشتغال و در نهایت روند راستی آزمایی اشتغال ایجاد شده 
مورد بررسی قرار گرفته تا صحت داده های مرکز آمار را به منتقدان اثبات کند.

  افزایش نرخ مشارکت اقتصادی
بررســی آماری از داده های بازار کار در ۲۵ ســال اخیر، یعنی از زمان دولت 
اول اصلاحات تاکنون نشان می دهد که متوسط نرخ مشارکت اقتصادی در ۲۵ 
ســال اخیر یعنی نرخ متوسط بلندمدت ۳8 درصد بوده است و منتقدان بدانند 
کــه این نرخ نه تنها کاهش نیافته بلکه در بــازه زمانی فصلی و کوتاه مدت نیز 

افزایشی بوده است.
نشان به آن نشان که در سال ۱۴۰۲، نرخ مشارکت اقتصادی با افزایش مواجه 
شده و به ۴۱.۳ درصد رسیده است. آخرین گزارش از جابه جایی نیروی کار نشان 
می دهد که بالاترین میزان جابه جایی نیروی کار از پاییز ســال ۱۴۰۱ به پاییز 
ســال ۱۴۰۲، در گروه بیکاران صورت گرفته اســت که از مجموع دو میلیون و 
۱۳۶ هزار و 8۲8 بیکار پاییز سال ۱۴۰۱، 9۰8 هزار و ۱۵۱ بیکار در پاییز سال 
۱۴۰۲ شاغل شده اند. به عبارتی ۴۲.۵ درصد از بیکاران از پاییز سال ۱۴۰۱ به 

پاییز سال ۱۴۰۲ مشغول به کار شده اند.

  بهبود جمعیت فعال
مثال دیگر اینکه از زمانی که دولت سیزدهم روی کار آمده، روند نرخ مشارکت 
اقتصادی بهبود یافته و به جمعیت فعال کشور نیز اضافه شده است. محض نمونه، 
بیشترین میزان جابه جایی در این گروه مربوط به تغییر وضعیت از غیرفعال به 
فعال در حدود 8.۱ درصد بوده است. تعداد جمعیت غیرفعالی که از پاییز سال 
۱۴۰۱ به پاییز ســال ۱۴۰۲ تغییر وضعیت داده و در مشارکت اقتصادی فعال 
شــده اند، در حدود سه میلیون و ۱۰۰ هزار نفر بوده است. در این میان، از این 
جمعیت، به میزان ۶.۶ درصد شــاغل شده اند. به عبارتی حدود ۲.۵ هزار نفر از 
این تعداد به چرخه نیروی شاغل در پاییز سال ۱۴۰۲ اضافه شدند. اما همچنان 
۱.۵ درصد آنها بیکار هســتند. 9۱.9 درصد از جمعیت غیرفعال از پاییز ســال 

۱۴۰۱ به پاییز سال ۱۴۰۲ بدون تغییر ماندند.
حالا چگونه منتقدان داده ها را نادیده گرفته و می گویند که سه میلیون نفر 

از جمعیت فعال کاسته شده است؟!

  پایداری بیش از 88 درصدی اشتغال
موضوع دیگر آنکه بنا بر داده ها، از جابه جایی نیروی کار از پاییز سال ۱۴۰۱ 
به پاییز سال ۱۴۰۲ بیش از ۲۱ میلیون شاغل در شغل خود ماندگار شده و این 

میزان بیشترین تعداد نسبت به دولت دوازدهم بوده است.
به عبارتی 88.۲ درصد از جمعیت شاغل پاییز سال گذشته در سه ماهه سوم 
امسال نیز بدون جابه جایی شغلی، در شغل خود ماندگار شده اند. موضوعی که 
نشان از امنیت فرصت های شغلی در یک سال اخیر منتهی به پاییز سال ۱۴۰۲ 
دارد.حالا این پرســش مطرح می شود که چگونه منتقدان می گویند که اشتغال 

ایجاد شده بی کیفیت و ناپایدار بوده است؟!

  افزایش نرخ مشارکت در 19 استان
ارزیابی داده های مرکز آمار از تغییرات بازار کار در زمســتان سال ۱۴۰۲ که 
در واقع چکیده آماری از همین سال است نشان می دهد که بازار کار به پویایی 
بیشتری رسیده، به طوری که دسترسی به فرصت های شغلی افزایش یافته است. 
این را می توان براســاس افزایش جمعیت فعال یا نرخ مشارکت اقتصادی کشور 
مشــاهده کرد که در استان ها نمود عینی بیشتری داشته است. آنجا که عرضه 
نیروی کار در بیش از ۶۱ درصد از استان های کشور افزایش یافت و همین امر باعث 
شد تا تمایل نیروی انسانی برای یافتن کار بیشتر شود. به طور کلی نقطه عطف 
رونق بازار کار در سال ۱۴۰۲ را باید به رشد نرخ مشارکت اقتصادی آن نسبت داد.

نکته قابل توجه اینکه استان هایی که نرخ مشارکت اقتصادی شان با افزایش 
مواجه شده است، بازار کار آنها نیز شاهد کاهش نرخ بیکاری بوده است. موضوعی 
که رونق فرصت های شغلی در این استان ها را نشان می دهد و از طرفی این گزاره 
بیانگر آن است که دولت توانسته با اقدامات مناسب عرضه و تقاضا را در بازار کار 

گسترش بدهد که باعث رشد جمعیت فعال شده است.

 ۶0 درصد اشتغال در کارگاه های کوچک
بررسی برنامه های اشتغالزایی در دولت های گذشته، نشان می دهد که همه آنها 
اشتغالزایی را در ایجاد و توسعه صنایع بزرگ و حتی متوسط جست و جو کرده اند، 
در حالی  که این گونه صنایع با وجود مزایای فراوانی که دارند، اما نمی توانند حجم 
وسیعی از اشتغال کشور را برعهده گرفته و تأثیری بر اشتغالزایی بگذارند. این گونه 
صنایع نه تنها هزینه اشتغالزایی را افزایش می دهند، بلکه در تعداد، اشتغال کمی 
را نیز ایجاد می کنند. به عنوان نمونه، در دو ســال نخست دولت یازدهم، هزینه 
ایجاد شغل در ایران افزایش یافت و به طور میانگین از ۱۰ میلیون تومان تا ۲.۶ 
میلیارد تومان رسید و در حال حاضر نیز میانگین هزینه ایجاد یک شغل ثابت 

و پایدار، بین سه تا چهار میلیارد تومان برآورد شده است.

دلیل آن هم غفلت دولت وقت از توسعه مشاغل خرد، حمایت از کارآفرینان، 
توسعه و ایجاد بنگاه های کوچک و متوسط و حمایت از کسب و کارهای کوچک 
بود. با وجود سرمایه بری اکثر صنایع مذکور، علاوه  بر اتخاذ سیاست های نامناسب 
ارزی، فقدان استراتژی توسعه صنعتی و مشخص نبودن نقشه راه توسعه صنعتی 
کشــور از جمله دلایل تمرکز توسعه صنعتی کشور بر تولید محصولات با ارزش 
افزوده پایین است. به  عبارتی، در این سال ها مضاف  بر آنکه اولویت بندی ترکیب 
رشته فعالیت های صنعتی کشور تغییر چندانی نداشته، در همین رشته فعالیت ها 
نیز با بی توجهی به تعمیق ساخت داخل، به سمت تولید محصولات با ارزش افزوده 
بیشتر حرکت نشده است، به  طوری  که سهم غالب سبد صادرات غیرنفتی کشور را 
محصولات شیمیایی و معدنی در حلقه های اول زنجیره به خود اختصاص داده اند. 
روند نزولی ارزش هر تن محصول صادراتی کشور از ۳۵۶ دلار بر تن در سال ۱۳9۶ 
)۴۵۲ دلار بر تن در سال ۱۳9۲( به حدود ۳۰8 دلار بر تن در سال ۱۳99، تأییدی 
بر این موضوع اســت. اهتمام بیشــتر دولت در اجرایی شدن بند »الف« ماده ۴۶ 
قانون برنامه ششم توسعه می توانست در بهبود وضعیت موجود مؤثر باشد. بر این 
اساس اگر نگاه به اشتغال و اشتغالزایی صرفاً از جنبه صنایع سنگین مدنظر باشد، 
طبیعی است سرمایه گذاری برای ایجاد اشتغال هزینه بسیار بالایی هم داشته باشد.

به همین دلیل اســت که دولت سیزدهم نقشه راه اشتغالزایی را با رویکرد توسعه 
مشاغل خرد، توسعه و ایجاد صنایع کوچک، حمایت از خود اشتغالزایی و توسعه 
کارآفرینی در نظر گرفت و در این مســیر پس از دو ســال عملکرد مثبتی داشته 
است. اکنون، بنا بر داده های ارائه شده از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، بیش 
از ۶۰ درصد اشتغال حال حاضر در کارگاه های کوچک است؛ کارگاه هایی که بنا بر 
تعریف رسمی، نهایتاً ۵۰ نفر شاغل در اختیار دارند. هرچند وزارت صمت بنگاه های 
با کمتر از ۵۰ نفر شاغل را کوچک و متوسط معرفی می کند، اما مرکز آمار ایران 
بنگاه های کمتر از ۱۰۰ نفر شــاغل را کوچک و متوسط می داند و از دید سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران، بنگاه هایی که بین پنج تا ۵۰ نفر نیرو 

دارند، کوچک و متوسط است.

  راستی آزمایی از 2.5 میلیون شغل
ایجاد اشتغال دو نیم میلیون شغل در دو سال اول دولت سیزدهم در حالی رخ داد 
که این دولت وارث یک اقتصاد رکودزده ناشی از شیوع کرونا و تحریم اقتصادی بود.

دولت سیزدهم با وجود تحریم های اقتصادی با راه اندازی واحدهای راکد صنعتی، 
توســعه مشاغل خانگی، حمایت از کارآفرینان، توسعه تعاونی ها، ارائه مشوق های 
حمایتی از تولید کنندگان، در قالب راهبرد زیست بوم ملی اشتغال بار دیگر نهضت 
اشتغالزایی به کما رفته را احیا کرده است. راهبرد زیست بوم ملی اشتغال برنامه ای 
برای تولد دوباره اشتغال بوده است، چرا که وعده اشتغال سالانه یک میلیون نفر 
در همان سال اول دولت سیزدهم به وقوع پیوست. ایجاد سامانه ملی رصد اشتغال، 
داده های آماری و جزئیات اشتغالزایی در دولت سیزدهم را راستی آزمایی می کند. 
بر اســاس این سامانه آمار، اطلاعات اشــتغال و رصد بازار کار کشور ساماندهی و 
شفاف سازی شــد. مبنا و اساس این سامانه هماهنگی و پایش وظایف و خدمات 
دســتگاه های دولتی و غیردولتی در حوزه اشتغال است. وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با ارتقای این ســامانه ضمن تهیه بانک اطلاعاتی از وضعیت اشتغال در 
نقاط مختلف کشور به دنبال شناسایی نقاط قوت و ضعف در حوزه اشتغال است. 
این سامانه در ذیل زیست بوم ملی اشتغال برای هماهنگی و خدمات رسانی جامع 
در زمینه اشــتغال با حضور دســتگاه های متولی رونمایی شد.این سامانه با ایجاد 
هماهنگی بین همه مســئولان و متولیان، ایجاد اشتغال را ساماندهی می کند تا 
دستگاه ها به صورت هماهنگ و یکپارچه و با پرهیز از موازی کاری به مردم خدمات 
ارائه کنند؛ ســامانه رصد اشــتغال یک بخشی از زیست بوم ملی اشتغال است که 
در راســتای تحقق منویاترهبر معظم انقلاب اســلامی و دستور رئیس جمهور در 
جلوگیری از انحراف تسهیلات اشتغال و خدمات رسانی به متقاضیان و جویندگان 
کار با دقت و نظارت در حال پیگیری اســت.وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با 
توسعه زیرساخت ها و بسترسازی مناسب و باثبات در اقتصاد و دنیای کسب و کار 
درصدد اســت تا با هماهنگی دســتگاه های مربوطه وضعیت اشتغال در کشور را 
ساماندهی کند.سامانه رصد، پایش و نظارت بر اشتغال، هر نوع خدماتی از جمله 
صدور مجوز، تســهیلات، مشاوره و ســایر موارد که به متقاضیان در این سامانه 
توسط دستگاه ها ارائه می شود را ثبت و نظارت می کند. همه دستگاه های اجرایی 
با وارد کردن اطلاعات شاغلان خود در سطح استانی و شهرستانی در این سامانه، 
یــک پایگاه اطلاعاتی جامع را برای هدفگــذاری دولت به وجود آورده اند. در این 
سامانه اطلاعات افراد شاغل بر اساس خوداشتغالی، اشتغالزایی حقیقی و حقوقی، 
اشتغال دولتی و غیردولتی و در قسمت های مختلف صنعت، خدمات و کشاورزی 
ثبت می شود. در این سامانه امکان دسترسی کامل به شاغلان با کد ملی و سایر 
اطلاعات وجود دارد که امکان نظارت بر طرح های ملی اشتغال را فراهم می کند.

تاکنون دو و نیم میلیون فرصت شغلی در این سامانه رصد اشتغال ثبت شد که 
قابلیت راستی آزمایی و صحت سنجی را دارد. اطلاعات هویتی افرادی که از سامانه 
رصد اشــتغال خدمات دریافت کرده اند در این سامانه ثبت شده و در سه مرحله 
مورد بررسی قرار می گیرد.  یکی از راهبردهای مهم دولت سیزدهم، ایجاد سالانه 
یک میلیون شــغل در کشور است که این امر با وجود مستندات و گزارش مراکز 

رسمی کشور در عمر دوساله دولت سیزدهم محقق شده است.
بررسی روند بازار کار در سال های ۱۴۰۰ نشان می دهد نرخ مشارکت طی این 
دهه روند صعودی مناسبی را طی کرده است. به عبارتی، با افزایش نرخ مشارکت 
در این دهه، تعداد بیشــتری از جمعیت بالای ۱۵ سال به سمت بازار کار حرکت 
کرده اند و به دنبال یافتن شغل بوده اند.روند نزولی نرخ بیکاری و رشد نرخ مشارکت 
به خوبی نشان می دهد وضعیت بازار کار کشور در سال ۱۴۰۲ مناسب تر از پیش 

شده و بازار کار در جهت مطلوب حرکت کرده است.

 کنترل بازار اجاره بها با به کارگیری
طرح ســاماندهی بازار زمین، مســکن و اجاره بها که  با همکاری دولت و مجلس 
تدوین شده است در مراحل پایانی تصویب قرار دارد. فعالان بازار مسکن انتظار دارند با 
تصویب این لایحه و ابلاغ و اجرای آن بخشی از مشکلات مستأجران حل شود تا آنان 
بتوانند در بازاری تحت نظارت، مسکن را متناسب با شرایط مالی خود اجاره کنند.

گزارش میدانی از بنگاه های مشاور املاک نشان می دهد رفت و آمد مردم به بنگاه ها 
بیشــتر شده که اکثراً به دنبال واحدی با شرایط مناسب برای ماه های آتی هستند. 
به گفته یکی از مشــاوران »تک و توک« قراردادهایی هم ثبت می شــود که مربوط 
به مستأجرانی است که موعد اجاره آنان ماه های اردیبهشت یا خرداد است. یکی از 
مستأجرانی که در بنگاهی در حال بحث با مشاور املاک است، می گوید برخی مالکان 
قراردادهای اجاره این یکی دو ماه را به قیمت بالاتر از عرف بازار پیشنهاد می کنند 

و به اصطلاح قیمت اجاره را به نرخ تابستان در نظر گرفته اند.
این مستأجر می گوید با اینکه به صاحبخانه پیشنهاد داده اجاره یک سال را یکجا 
می پردازد اما در عوض از صاحبخانه خواسته تا مقداری تخفیف در اجاره ماهانه لحاظ 
کند اما صاحبخانه با این استدلال که در ماه های آینده اجاره بها افزایش می یابد این 

پیشنهاد را قبول نکرده است.
بر اساس اعلام مرکز آمار تورم اجاره بها در فروردین ۱.۷ درصد بوده که این عدد 
نســبت به اسفند گذشته کاهش داشته اســت ) نرخ تورم اجاره اسفند ۱۴۰۲ برابر 
۲.۴ درصد بود( اما با توجه به اینکه هر ســال با افزایش تقاضا برای واحد اجاره ای 
در فصل تابســتان، قیمت اجاره تحت تأثیر این افزایش تقاضا قرار می گیرد، همین 
موضوع پیش زمینه ای برای قیمت های کاذب در بازار اجاره شــده اســت. از ســال 
گذشــته دولت و مجلس طرحی در دســت دارند تا با اجرای آن نظارت بر بازار و 

کنترل قیمت ها بیشتر شود.
 ایــن طرح مراحــل پایانی تصویب خــود را طی می کند که بــه گفته فعالان 
حوزه مســکن، انتظار این اســت بــا تصویب این لایحه و ابــلاغ و اجرای آن بتوان 

بخشــی از موانع موجود بر ســر راه بازار مســکن را برداشــت. این طرح چندین 
 بار در مجلس شــورای اســلامی تصویب شــد و به شــورای نگهبان رفت و از آن 
شورا برای انجام برخی اصلاحات دوباره به مجلس بازگشت و اخیراً به شورای نگهبان 
ارسال شده است. متولیان و سیاست گذاران بخش مسکن معتقدند طرح ساماندهی 
بازار زمین، مســکن و اجاره طرحی اســت که در صورت تصویب و تبدیل شدن به 
قانون بخشی از مشکلاتی را که هم اکنون در بازار اجاره، زمین و مسکن وجود دارد، 

رفع خواهد کرد و به تسهیلگری در بخش اجاره می پردازد.
این لایحه در بازار اجاره از طریق ارائه مشــوق به موجران، اســتفاده از ظرفیت 
شهرداری ها برای شناسایی خانه های خالی و هزینه این بخش از مالیات برای احیای 
بافت های فرســوده شهری و ساخت خانه های ارزان قیمت برای اشخاص بی بضاعت، 
الزام تمامی دستگاه های اجرایی برای ارائه رایگان اطلاعات مورد نیاز در سامانه ملی 
املاک و اسکان و پیش بینی ضمانت های اجرایی برای عدم درج اطلاعات در سامانه 

و خوداظهاری در سامانه ملی املاک و اسکان تأکید دارد.

نظارت بر بازار اجاره و اجرای برنامه های حمایتی از مستأجران معطل تصویب این 
طرح نمانده و حمایت هایی مانند پرداخت وام ودیعه مسکن، نظارت بر عملکرد بنگاه 
و سایت های درج آگهی مسکن، تقویت سامانه خودنویس برای ثبت رایگان اجاره بها 
و ادامه سیاست تعیین سقف افزایش اجاره بها در حال اجراست. حمایت از مستأجران 
از طریق پرداخت تســهیلات ودیعه مســکن و افزایش آن در سال جدید با توجه به 
تورم و همچنین نظارت بر پرداخت تسهیلات توسط بانک های عامل بخشی از طرح 
ساماندهی است که در صورت تصویب، تقویت توان مالی مستأجران را در پی دارد.  
تسهیل در فرایند خرید و فروش و کاهش هزینه های مبادله در بازار مسکن از دیگر 

ویژگی های طرح ساماندهی است.
 بر اساس این طرح، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور موظف است ظرف ۶ ماه 
بعد از لازم الاجرا شدن این قانون، دسترسی های برخط برای استعلامات ثبتی و ثبت 
هرگونه ســند رسمی را از طریق مرکز مبادله اطلاعات برای سامانه املاک و اسکان 
و ســامانه املاک و مســتغلات وزارت راه و شهرسازی به صورت تمام الکترونیک و 

شبانه روزی فراهم کند.

 ضرورت افزایش سرعت تولید مسکن
       انتظار این اســت که تا قبل از شــروع جابه جایی و افزایش تقاضا برای اجاره، با 
تصویب این قانون و ابلاغ آن، بخشــی از موانع موجود در اجرای قانون جهش تولید 

مسکن و همچنین بازار مسکن و اجاره بها برطرف شود.
 افزایش ســرعت تولید مسکن و تحویل واحدهایی که در مسکن مهر یا نهضت 
ملی مسکن ثبت شــده اند، می تواند بر کاهش تقاضای اجاره اثرگذار باشد. بنابراین 
به اعتقاد کارشناسان بخش مسکن، اجرای قوانین حمایتی در کنار افزایش تولید و 
عرضه مسکن به متقاضیان طرح های حمایتی، راهکاری است که بر کاهش التهاب 

و واقعی شدن قیمت ها در بازار مسکن مؤثر واقع می شود.

دولت سیزدهم با وجود 
تحریم های اقتصادی 

با راه اندازی واحدهای 
راکد صنعتی، توسعه 

مشاغل خانگی، 
حمایت از کارآفرینان، 
توسعه تعاونی ها، ارائه 
مشوق های حمایتی از 

تولید کنندگان، در قالب 
راهبرد زیست بوم ملی 

اشتغال بار دیگر نهضت 
اشتغالزایی به کما رفته را 

احیا کرده است.
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بهبود ۲ میلیارد دلاری تراز تجاری محصولات کشاورزی

ابوالفضل حمیدی   |     وزیر جهاد کشاورزی از اجرای طرح های آبخیزداری با مشارکت مردمی خبر داد و گفت: تراز تجاری 
محصولات کشاورزی در سال ۱۴۰۲، ۲ میلیارد دلار بهبود یافته است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با بیان اینکه از مالکیت فکری بسیار عقب هستیم و باید با سرعت بسیار زیادی در حوزه مالکیت فکری کار کنیم، گفت: ۹۸ درصد 
دارایی های شرکت ها مربوط به دارایی های نامشهود است.

 به مناسبت روز جهانی مالکیت فکری، »رویداد روز جهانی مالکیت فکری: دیدار پایدار«، با مشارکت معاونت علمی ریاست جمهوری، جهاد دانشگاهی، صندوق نوآوری و شکوفایی، کانون مدیریت 
مالکیت فکری و قوه قضائیه در دانشگاه علم و فرهنگ برگزار شد.در این رویداد روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور اظهار کرد: مالکیت فکری بایستی به 
صورت جدی در کشور مورد توجه قرار گیرد، چرا که معتقدیم اگر قرار باشد ساختمان و بنای اقتصاد دانش بنیان در کشور بنا شود، نیاز به بن سازه ای است که این بن سازه فقط مالکیت فکری خواهد 
بود.وی مزیت نسبی اقتصاد دانش بنیان را ارزشی دانست که توسط علم و فناوری در مقابل دارایی های فکری ایجاد می کند و ادامه داد: ما سال های سال در حوزه اقتصاد دانش بنیان و توسعه شرکت های 

دانش بنیان کار کرده ایم، ولی مشاهدات نشان می دهد حدود ۹۸ درصد از دارایی های ۱۰۰ شرکت بزرگ دنیا شامل دارایی های نامشهود است.

۹۸ درصد دارایی های 
شرکت های دانش بنیان 
مربوط به دارایی های 
نامشهود است

 تراز تجاری منفی ۱۶ میلیارد دلار واقعی 
نیست

معاون وزیر صمت گفت: منفی ۱۶ میلیارد دلار 
شدن تراز تجاری در سال ۱۴۰۲ واقعی نبود بلکه 

ناشی از آثار موضوعات دیگر بود.
مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت 
ایران امروز در نشســت خبری در پاسخ به سوال 
مهر در مورد اینکه چرا تراز تجاری پارسال منفی 
۱۶.۸ میلیارد دلار شد، اظهار کرد: نکته اول آنکه 
پارسال ۱.۸ میلیارد یورو واردات طلا داشتیم که 
هم طلا وارد شــده و هم در قبال رفع تعهد ارزی 

استفاده شده است.
وی افزود: همچنین بعضی از منابع کشور آزاد 
شد که این منابع هم برای آزادی نهاده ها و کمک 
به افزایش تولید در صنایع در حوزه تأمین ماشین 

آلات و مواد اولیه اختصاص یافت.
ضیغمی ادامه داد: بنابراین شاید عدد منفی ۱۶ 
میلیارد دلار برای تراز تجار چندان واقعی نباشد و 

ناشی از آثار موضوعات دیگر باشد.
به گفته وی، با برگزاری نمایشگاه هایی از جنس 
ایران اکسپو و اجرای برنامه های صادراتی و تعامل با 
بانک مرکزی برای تأمین بودجه واحدهای تولیدی 
برای صادرات محور شدن، قطعاً این عدد )منفی 

بودن تراز تجاری( کمتر خواهد شد. 

  بازگشت دلار به کانال ۵۰ هزار تومان
امروز دلار بعد از نزدیک به ۴۰ روز که در کانال 
۶۰ هزار تومان قیمت می خورد به کانال ۵۰ هزار 

تومان بازگشت.
 قیمت دلار که با شــروع ســال جاری روند 
صعودی به خود گرفته بود و متناســب با حوادث 
بین المللی به محدوده ۷۰ هزار تومان هم رسید، 
اما از ده روز پیش روند کاهشــی به خود گرفته و 
پس از گذشت ۴۰ روز قیمت دلار از کانال ۶۰ هزار 

تومان به کانال ۵۰ هزار تومانی برگشت.
هم اکنــون دلار در بازار آزاد روی پله ۵۹ هزار 
تومان قرار دارد؛ با توجه به ثبات و آرامشی که در 
بازار دلار غیررسمی حاکم است، خریداری نیست 
و دلالان در ســایه رفتند به نظر می رسد قیمت 
دلار به روند نزولی خود ادامه دهد و به قیمت های 

پیایین تر نیز برسد.
براســاس این گزارش، بسیاری از کارشناسان 
بازارهای مالی معتقد هســتند که طبق سنوات 
گذشــته بعد از اردیبهشت ماه افت تقاضای ارزی 
در بازار رخ خواهد داد؛ بنابراین شــاهد ایجاد یک 
ثبــات در بازار و کاهش قیمت دلار در کانال های 

پایین تر خواهیم بود.

   توسعه ناوگان هوایی اولویت  هما باشد
وزیر راه: توسعه ناوگان هوایی اولویت  هما باشد

تهران- ایرنا- وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر 
اینکه توسعه ناوگان هوایی باید در صدر اولویت های 
هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران )هما( باشد،  
گفت: هما با برخورداری از ظرفیت نیروی انسانی 
متخصص و متعهد در بخش فنی و پشــتیبانی 
می توانــد میزبان تعداد کثیری از هواپیماها برای 

ارائه خدمات به مردم باشد.
به گزارش از وزارت راه و شهرسازی، »مهرداد 
بذرپاش« در جلسه هیات مدیره شرکت هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران )هما( اظهار داشت: توسعه 
ناوگان هوایی با هدف ارائه مطلوب به مردم ایران 
در صدر اولویت های هواپیمایی جمهوری اسلامی 

ایران قرار گیرد.
وی افزود: هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران به 
عنوان حامل پرچم کشورمان و با در اختیار داشتن 
تجربه بسیار گرانقدر و ارزشمند در خدمتگزاری به 
مردم در صنعت هوانوردی، یک افتخار ملی است.

وزیر راه و شهرســازی در ادامه این نشســت 
بــا تاکید بر قرار گرفتن برنامــه اصلاح و ارتقای 
سطح خدمات به مســافران در صدر اولویت های 
هما بیان داشت: مردم باید از هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران همواره خاطره خــوش در ذهن 

داشته باشند.
وی با تاکیــد بر اینکه بخش های تهیه بلیت، 
خدمات پذیرایی، کاهش تاخیر پروازها و خدمات 
فرودگاهی بر میزان رضایتمندی مسافران بسیار 
تاثیرگذار است، گفت: ایمنی اصلی ترین اولویت ما 
در صنعت هوانوردی است و ذره ای قصور در این 

زمینه پذیرفته نیست.
بذرپاش یادآور شــد: رســیدگی به معیشت 
کارکنان خدوم و شریف هما شامل خلبانان، نیروی 
فنی و پشــتیبانی در صف و ستاد با نگاه متفاوت 

دنبال شود و از هیچ اقدامی کوتاهی نشود.
وی افزود: مولدسازی دارایی ها و بهینه کردن 
منابع جزو لاینفک اقدامات هما اســت و ارتقای 
خدمات از مسیر بهره ور شدن منابع اتفاق می افتد. 
همچنیــن از روش های مدیریت مشــارکتی و 
استفاده از همه ظرفیت های هما برای اداره هرچه 
بهتر هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران به کار 

گرفته شود.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه تاکید کرد: با 
توجه به حضور نیروهای متخصص و متعهد باید 
سیستمی به منظور به کارگیری توانایی و مشارکت 
آنها در مدیریت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
طراحی شود.وی بر استفاده از توان فنی و خدماتی 
شرکت های دانش بنیان تاکید کرد و گفت: با کمک 
این شرکت ها می توان راهکارهای سریع و کاربردی 

برای برطرف  کردن مشکلات پیدا کرد.

در سال جهش تولید 
هستیم و وظیفه داریم در 
همه محصولات کشاورزی 

بخصوص محصولات 
اساسی تولید حداکثری 

داشته باشیم.
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به گزارش از وزارت جهاد کشــاورزی، محمدعلی نیکبخت در نشست شورای معاونین و روسای سازمان های جهاد کشاورزی 
سراســر کشــور، ضمن تقدیر از تلاش معاونین و مدیران وزارت متبوع برای عملکرد مثبت و موفقیت آمیز آنها در ایجاد و کنترل 

آرامش در بازار، گفت: در حال حاضر نهاده های مورد نیاز کشور تا پایان شهریور ماه تامین است.
وزیــر جهاد کشــاورزی با یــادآوری روزهای آغازین تصدی اش بر وزارت جهاد کشــاورزی، اظهارداشــت: در حالی که برای 
آرامــش بــازار و تامین نیــاز مردم بیش از ۱۰۰ هزار تن از ذخایر گوشــت و مرغ کشــور در عید ســال ۱۴۰۲ به بازار عرضه 
 شــده بــود، از تیــر ماه همان ســال در ذخایر اســتراتژیک کنجاله، گوشــت و مرغ به صفر رســیده بودیم اما بــا مدد الهی و 
همت شما مدیران توانستیم مشکلات را پشت سر گذاشته و امروز با یک تجربه موفقیت آمیز می توانیم سال ۱۴۰۳ را با شرایط 

بسیار خوبی پیش ببریم.

وی بر ضرورت تبیین و به تصویر کشــیدن عملکرد موفقیت آمیز وزارتخانه از سوی مسوولان 
تاکید و تصریح کرد: امســال اجرای طرح های آبخیزداری و طرح های کوچک تامین آب، اولویت 

نخست و اجرای طرح های آب و خاک اولویت دوم برنامه های وزارتخانه است.
نیکبخت خطاب به روسای سازمان  جهاد کشاورزی استان های سراسر کشور که به صورت وبیناری 
در این جلســه حضور داشتند، گفت: مشارکت مردم را جدی بگیرید تا فعالیت های آبخیزداری و 
طرح های آب و خاک تقویت شود، آبخیزداری یعنی تولید آب و حفاظت از خاک، و با توجه به این 
که دانش و اجرای طرح های آبخیزداری در حال حاضر در کشور بومی شده با ایجاد بستر مناسب 

برای مشارکت مردم، قطع یه یقین می توانیم به موفقیت های خوبی دست یابیم.
وزیر جهاد کشــاورزی از اجرای طرح های شیلاتی شامل صید و صیادی، آبزی پروری، پرورش 
ماهی در قفس، پرورش میگو و ماهیان ســردآبی و گرمابی، به عنوان حوزه مناسب دیگری برای 
جذب سرمایه گذاری نام برد و در عین حال افزود: توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی و صنایع غذایی 
از راهکارهای اصلی جلوگیری از ضایعات مواد غذایی است که با فرآوری و تبدیل محصولات درجه 

۳ و ۴، علاوه بر ایجاد ارزش افزوده، می توان چرخه بازرگانی را به حرکت درآورد .
وی، همچنیــن بــه نقــش و اهمیت توســعه گلخانه ها با توجــه به محدودیــت منابع آبی 
کشــور و نیــز عملکرد تولیــد و بهــره وری غیرقابل مقایســه گلخانه ها با تولیــد در فضای باز 
 اشــاره و بــر تســریع در صدور مجوزهــا و برداشــتن موانع احــداث گلخانه هــا از پیش پای 
سرمایه گذاران و مردم تاکید کرد.نیکبخت، از صنعت دام و طیور به عنوان چهارمین فرصت طلایی 
برای سرمایه گذاری و تولید محصولات صادراتی نام برد و تصریح کرد: در سال جهش تولید هستیم و 
وظیفه داریم در همه محصولات کشاورزی بخصوص محصولات اساسی تولید حداکثری داشته باشیم.

وی با بیان این که نقش موسســه های علمی و دانش بنیان نخبگان و دانشــجویان در طراحی 
و اجرای الگوهای مناســب کشــت با توجه به اقلیم ۴ فصل کشور مهم است، افزود: در این راستا 
همکاران ما در سازمان تات وظیفه خطیری برعهده دارند و تلاش می کنند با کمک تولیدکنندگان 

و کشاورزان، جهش تولید براساس علم و دانش پیش رود.
وزیر جهاد کشاورزی حداکثرسازی تولید را راهبرد وزارت جهادکشاورزی برشمرد و گفت: ما هیچ 
محدودیت و توقفی در تولید نداریم، هم باید بتوانیم ذخایر استراتژیک را از محل تولید داخل تامین 
کنیم و هم باید مراقبت کنیم که حلقه های فرآیند تولید تا صادرات با حداقل نوسان، حفظ شود.

به گفته وی، در این مسیر جذب سرمایه و ثروت مردم به عنوان سرمایه گذاران اصلی می تواند 
راهگشا باشد، بنابراین نباید این اندیشه وجود داشته باشد که صرفا با تامین اعتبار از سوی سازمان 
برنامه و بودجه و تسهیلات بانکی می توان کشاورزی را توسعه داد که اگر این نگاه را داشته باشیم 

دچار انفعال و ایستایی خواهیم شد.
مقام عالی وزارت تصریح کرد: باید بستر جذب سرمایه های مردمی و بخش خصوصی را فراهم 

کنیم و با رفع محدودیت ها و موانع، صدور مجوزها را سرعت بخشیم.
نیکبخت شکل گیری واحدهای کوچک روستایی با محوریت تولید را مهم خواند و گفت: مراقبت 

کنید طرح هادی در زمین های مرغوب کشاورزی و روستایی اجرا نشود.
وی از خرید بیش از ۶۰ هزار تن دانه های  روغنی تاکنون در کشور خبر داد و گفت: کالایی که 
در سال ۱۴۰۲ توسط وزارتخانه خرید می شد، امروز توسط کارخانه های روغن کشی و واردکنندگان 

روغن خام خریداری می شود و این یعنی صنعت در خدمت تولیدکننده قرار گرفته است.
گفتنی است؛ حل مشکل مسکن کارکنان وزارت جهادکشاورزی، تکریم ارباب رجوع و مقابله 
با هرگونه رانت و فساد، از دیگر موضوعاتی بود که در این نشست مورد توجه و تاکید وزیر جهاد 

کشاورزی قرار گرفت.

بررسی یارانه تشویقی ۲۲۰ هزار تومانی کالابرگ

افزایش دوبرابری سهم اقتصاد دیجیتال در کشور با اجرای برنامه هفتم

تشکیل کنسرسیوم کشتی سازی تمام ایرانی امضا شد

وزیــر کار درباره ادامه اجرای طرح فجرانه کالابــرگ گفت: برای پرداخت یارانه 
تشویقی ۲۲۰ هزار تومانی کالابرگ الکترونیکی در حال بررسی هستیم و به زودی 

نتیجه اعلام می شود.
 ســید صولت مرتضوی در مراسم تجلیل از بانوان عرصه کار و تولید و واحدهای 
تولیدی دوســتدار خانواده اظهار کرد: زن در فرهنگ و تمدن اسلامی و در احکام و 
آموزه های دینی از جایگاه و منزلت بالایی برخوردار اســت و بر همین اساس امروز 
بانوان ما در عرصه های مختلف رشد و تولید و تعلیم و تربیت و اثرگذاری بر جامعه 
خوش درخشــیدند.وی با اشاره به آمار زنان بیمه شده در حوزه کار گفت: براساس 
آمارها از ۱۶ میلیون و۱۹۱ هزار نفر بیمه شده تامین اجتماعی در بخش کارگری حدود  
۳ میلیون و ۷۹۵ هزار نفر کارگر زن هستند که در دانشگاه ها، آموزش و پرورش، و 
بهداشت و درمان به عنوان سرآمدترین معلمان و اساتید و پرستاران به شمار می روند.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در بازدید از یکی از شــرکتهای قطعه ســازی 
خودرو با بیان اینکه کار و تولید، ثبات و شــرف و عزت و اقتدار برای انســان است و 
بســتر بالندگی انسان را فراهم می کند، تصریح کرد: به لحاظ حضور گسترده بانوان 
در این مجموعه کارگاهی خرسندیم. بالغ بر ۵۰۰۰ نفر در این مجموعه تربیت شدند 
که بیش از نیمی از آنها بانوان هستند. بانوان در این کارخانه در حوزه های مختلف 
تحقیق و پژوهش، نوآوری و شکوفایی، طراحی و مهندسی و تولید خدمت می کنند.

وی گفت: بر اساس اصول ۴۳ و ۴۳ قانون اساسی، اقتصاد ما به سه دسته دولتی 
خصوصی و تعاونی تقسیم می شود. دایره شمول اقتصاد دولتی آن بخش از اقتصاد 
است که صرفاً به اقتدار و امنیت ملی ما برمی گردد، مابقی اقتصاد باید در دست زنان 

و مردان سخت کوشی باشد که هنر تولید و ایجاد اشتغال دارند و این دو بخش دیگر، 
اقتصاد خصوصی و تعاونی تعریف می شود.

به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از منظر قانون اساســی و سیاست های 
ابلاغی مقام معظم رهبری باید بیش از ۸۰ درصد اقتصاد کشــور در دست توانمند 
بخش خصوصی باشد و امروز نمونه بارزی از توفیق بخش خصوصی را شاهد بودیم.

مرتضوی با بیان اینکه جهش با رشد متفاوت است اظهار کرد: جهش یعنی حرکت 
زائد الوصف و اقدام خارق العاده و در ســال ۱۴۰۳ باید جهش و پرش کنیم و این 

جهش نیاز به کوشش و در وهله اول تلاش دولت دارد.
وی ادامه داد: به عنوان کارگزاران نظام باید کوشش کنیم بستر جهش را با مشارکت 

مــردم فراهم کنیم و راه آن مانع زدایی و رفــع موانع تولید جلوگیری از مداخلات 
بی منای ادارات در حوزه تولید است.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درعین حال تصریح کرد: اگر می خواهیم فرمان 
مقام معظم رهبری به نحو شایسته محقق شود، اول باید از دولت شروع کنیم. ما به 
عنوان کارگزاران دولت این آمادگی را داریم که دستان پرتوان کارگران و کارفرمایان 
را در این امر بفشاریم. مساله بعدی مشارکت مردم است. قطعاً جهش بدون مشارکت 
مردم محقق نخواهد شــد و اگر ما جهش تولید را به عهده مردم بســپاریم، دامنه 

اطلاعات کارگزاران به برخی از تخلفات و یا احیاناً مفاسد اقتصادی بیشتر می شود.
وزیر کار در حاشیه مراسم تجلیل از بانوان عرصه کار و تولید در جمع خبرنگاران، 
درباره ادامه اجرای طرح فجرانه کالابرگ گفت: برای پرداخت یارانه تشویقی ۲۲۰ هزار 
تومانی کالابرگ الکترونیکی در حال بررسی هستیم و به زودی نتیجه اعلام می شود.

وی درباره اختصاص سهام عدالت برای نوزادان و متولدین سال ۱۴۰۳ نیز گفت : 
این موضوع را از سخنگوی دولت پیگیری کنید.

مرتضوی در ادامه درباره اصلاحیه قانون کار اظهار کرد: چون در حال حاضر یک 
تشــکل از کارگران در شورای عالی کار حضور دارند، با ارائه لایحه اصلاح موادی از 
قانون کار باید از دو تشکل قانونی دیگر هم در شورای عالی کار حضور داشته باشند.

به گفته وی وظیفه شورای عالی کار فقط تعیین حداقل دستمزد نیست و وظایف 
دیگری هم دارد لذا پیشنهاد دادیم که حداقل مزد کارگران با مشورت شرکای اجتماعی 
در مجلس که متشکل از نمایندگان آحاد جامعه هستند، در لایحه بودجه و همزمان 

با حقوق کارمندان دولت تعیین شود.

رییس ســازمان برنامه و بودجه کشور در هشتادمین نشست سالیانه اسکاپ، به 
تشــریح دیدگاه ها و مواضع جمهوری اسلامی ایران در موضوع بهره گیری از نوآوری 

دیجیتال برای توسعه پایدار پرداخت.
 به نقل از مرکز روابط عمومی و امور بین الملل ســازمان برنامه و بودجه کشــور، 
»داود منظور« در سخنرانی خود در هشتادمین نشست سالیانه کمیسیون اقتصادی 
و اجتماعی ســازمان ملل متحد برای آســیا و اقیانوسیه )اسکاپ( در بانکوک گفت: 
شبکه ملی اطلاعات ایران همه کشور را پوشش داده و خدمات باکیفیت را در لایه های 

مختلف ارائه می دهد.
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه کشــور بــا بیــان اینکه شــبکه فیبرنوری 
پنــج میلیــون خانــوار را پوشــش می دهــد کــه این رقم تــا یک و نیم ســال 
 آینــده به ۲۰ میلیــون خانــوار افزایش می یابد، گفت: ســهم اقتصــاد دیجیتال

 در ایران هفت و نیم درصد اســت که این رقم طی پنج ســال اجرای برنامه هفتم 
توسعه، دو برابر خواهد شد.

منظور افزود: جمهوری اســلامی ایران فــاز اول پلتفرم ملی دولت الکترونیک را 
راه اندازی کرده که تاکنون ۹۹ درصد از نهادهای عمومی را با ســه هزار ســرویس 

به منظور ارتقای حکمرانی دیجیتال متصل کرده اســت. علاوه بر این، احراز هویت 
آنلاین توسط هوش مصنوعی با دقت بالا در سرویس های دولتی استفاده می شود.

معاون رئیس جمهور افزود: قانون جدید »مدیریت داده ها و اطلاعات ملی« راه را 
برای توســعه دولت هوشمند و همچنین ارائه داده های دولتی به بخش خصوصی با 

چارچوب مشخص هموار کرده است.
وی در ادامــه بــه ارائــه پیشــنهادهای جمهوری اســلامی ایران بــه اعضای 
کمیســیون اقتصــادی و اجتماعی ســازمان ملل متحد برای آســیا و اقیانوســیه 
)اســکاپ( پرداخت و گفت: تشــویق و تسهیل ســرمایه گذاری کشورهای عضو در 
اقتصاد دیجیتال؛ توســعه پلتفرم های دیجیتال و پارک های داده؛ توســعه کسب و 
کارهای دیجیتال متوســط و کوچک؛ تبادل تجربیات برای توســعه حقوق بشر در 
 فضــای مجازی به ویــژه درمورد حقوق کودکان و خانواده هــا در دنیای دیجیتال و

 توســعه تجارت الکترونیک و بازارهای دیجیتال منطقه ای، پیشنهادهای جمهوری 
اسلامی ایران به اعضای اسکاپ است.

 تفاهم نامه ایجاد کنسرســیوم ساخت کشتی تمام ایرانی در مراسمی با حضور ۳ 
شرکت کشتی سازی داخلی امضا شد.

 منوچهر علیپور مدیرعامل شرکت صنعتی دریایی ایران )صدرا( در حاشیه امضای 
این تفاهم نامه گفت: کنسرســیوم کشتی ســازی داخلی با حضور سه شرکت بزرگ 
ایرانی صدرا، ایزوایکو و دریابندر با هدف این که نیازمندی های صنعت دریایی کشور 

را تامین کند ایجاد شد.
وی افزود: این کنسرسیوم با تجمیع نیازها و با بهره گیری از ظرفیت های موجود 

و توان اعضا می تواند اقدامات گسترده ای را انجام دهد.
مدیرعامل شــرکت صدرا، فاز اول را در همکاری تمامی دستگاه ها و متخصصان 
دانش بنیان و دانشگاه های دریایی برای تامین نیازهای داخلی در مسیر تحقق جهش 
تولید برشمرد و گفت: فاز دوم این برنامه به بانک ها و موسسات مالی با کارفرمایان 

برای تجمیع منابع است. ضمن این که تجمیع فناوری نیز همواره مدنظر ما در تمامی 
مراحل کمک به تولید و تامین نیازهای تجهیزاتی داخل در کنار واردات نیازها است.

علیپور درباره قراردادهای تامین کشتی های ساخته شده توسط صدرا، گفت: در حال 
حاضر قرارداد ۴ کشتی با ظرفیت های ۳۵۰۰ تن و ۵ هزار تن با کشتیرانی جمهوری 
اسلامی ایران منعقد شده است که دو فروند به صورت روروشیپ و دو فروند مربوط 
به حمل کالاهای عمومی است که تا پایان سال دو فروند تحویل کشتیرانی می شود 

و دو فروند دیگر که فرایند مهندسی آن در حال طی شدن است.
وی اضافه کرد: مدیرعامل کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران قول مساعد دادند 
کــه به محض تحویل دو فروند در مرحله اولیه تحویل، قرارداد دو فروند دیگر نیز با 

شرکت صدرا منعقد خواهد شد.
وی گفت: نیاز کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران با توجه به تحولات منطقه و 

افزایش حجم بار در دریای خزر بســیار گسترده شده است که نوسازی و تعمیرات 
آن ها با این شرکت منعقد شده است.

مدیرعامل شرکت صنعتی دریایی ایران در ادامه افزود: در حال حاضر درباره ساخت 
و تعمیر نفتکش ها هنوز موفق به عقد قرار داد نشده ایم و امیدواریم که در آینده نزدیک 
با تشکیل کنسرسیوم بتوانیم قرارداد ساخت و نگهداری نفتکش ها را نیز منعقد کنیم.

علیپور درباره قرارداد تامین نفتکش ها و کشــتی های موردنیاز کشور در دریای 
خزر، گفت: رئیس جمهور به عنوان رئیس شورای عالی صنایع دریایی و وزیر صمت 
در سمت دبیری این شورا فعالیت دارند. در حال حاضر با همکاری دبیرخانه شورای 
عالی صنایع دریایی پیش نویسی صورتجلسه ای که توسط رئیس جمهور ابلاغ خواهد 
شد، آماده شده که در این پیش نویس تعدادی نفتکش و کانتینر بر برای شرکت صدرا 

و ایزوایکو برآورد شده است.
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کشاورزی 

ایران در ایمنی جمعیت 
دامی از کشورهای برتر 

منطقه است

 رییس سازمان دامپزشکی کشور گفت: براساس طرح های پایشی در مراجع بین المللی و داخل کشور، در ایمنی جمعیت دامی به عنوان یکی از بهترین کشورهای منطقه محسوب می شویم که این 
امر حاصل تلاش و زحمات اکیپ های واکسیناسیون در سراسر کشور است.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، سیدمجتبی نوروزی ضمن تبریک روز جهانی دامپزشکی به جامعه دامپزشکی کشور که سهم بسزایی در سلامت دام کشور ایفا می کنند، پیرامون روز جهانی 
دامپزشکی و اهمیت آن گفت: شعار سازمان بهداشت جهانی )WHO(، سازمان غذا و کشاورزی ملل متحد )FAO( سلامت یکپارچه است و اگر بخواهیم پیرامون سلامت انسان صحبت کنیم باید سلامت 

حیوان و گیاه را در نظر بگیریم.
رییس سازمان دامپزشکی کشور اظهارداشت: در بحث سلامت انسانی بیش از ۱۸۰۰ عامل بیماری برای جامعه انسانی تعریف شده است، که نیمی از آن از دام به انسان منتقل می شود بنابراین 

واکسیناسیون در حوزه بیماری های مشترک بین انسان و دام در جمعیت دامی، فوق العاده حایز اهمیت است.

در حال حاضر هنوز قیمت 
جدید تعیین نشده و هر 
کیلو گرم گوشت مرغ به 
مبلغ ۷۸ هزار تومان به 

فروش می رسد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/10
شماره : 1626

نگاه به امربه معروف و نهی ازمنکر باید تربیتی و اصلاحی باشد 

معافیت ۷۸0مددجو از هزینه اشتراک گاز در اردبیل

تجلیل از پاکبان های استان به مناسبت روز پاکبان 

رئیس ستاد امر به معروف و نهی از منکر سیستان و بلوچستان گفت: ستاد احیای 
امربه معــروف و نهی ازمنکر با نگاه تربیتی و اصلاحی، آســیب های جامعه را رصد و با 

مشارکت مردم در جهت اصلاح آن تلاش کند.
به گزارش روابط عمومی ستاد امر به معروف و نهی از منکر سیستان و بلوچستان، 
آیت الله مصطفی محامی در دیدار دبیر و اعضای شــورای ستاد احیای امربه معروف و 
نهی ازمنکر استان بیان کرد: ستاد احیای امربه معروف و نهی ازمنکر به عنوان یک وظیفه 
دینی و اجتماعی و با نگاه تربیتی و اصلاحی باید آســیب های جامعه را رصد و برای 

اصلاح این آسیب ها در تلاش باشد.
امام جمعه زاهدان افزود: آسیب های ما در جامعه معروف های ترک شده و منکرهای 
رواج پیدا کرده هستند و باید آن ها را رصد و در صدد رفع آن با مشارکت خود مردم 

باشیم.
آیت الله محامی تصریح کرد: امربه معروف و نهی ازمنکر یک وظیفه دینی، اجتماعی 
و قانونی است و جدای از اینکه مسلمانان باید در این جهت احساس مسئولیت داشته 

باشند؛ اما ستاد احیای امر به معروفی و نهی ازمنکر دارای یک جایگاه قانونی هم هست.
وی ادامه داد: نگاه به امربه معروف و نهی ازمنکر باید تربیتی و اصلاحی باشــد چرا 
که تلاش معارف دینی و حتی هدف از رســالت پیامبران نیز همین تربیت و رشــد 

انسان ها بوده است.
امام جمعه زاهدان اذعان کرد: ما باید با چنین نگاهی وارد کار شــویم تا بتوانیم به 
اهداف نزدیک شــویم چرا که اگر کار از روی اجبار صورت گیرد ممکن اســت فرد در 
لحظه اصلاح شود؛ اما مجدد همان راه را ادامه خواهد داد؛ اما وقتی تربیت صورت گیرد 

حالت خودکنترلی دارد و فرد خود را از انجام تخلف مصون می دارد.
آیت الله محامی افزود: بنده درگذشته نیز تأکید کرده ام که مطالبه گری و امربه معروف 
و نهی ازمنکر نباید با سیاســی کاری آلوده شــود چرا که در این صورت دیگر قابلیت 

استفاده ندارد.
وی گفت: زمانی می توان کارکرد که معیارهای ارزشی جامعه تغییر نکند و دشمن 

همواره در تلاش است تا معیارهای ارزشی در جامعه را تغییر دهد.
وی عنوان کرد: مردم کلید حل همه معماها هستند و این را در دوران دفاع مقدس 
مشــاهده کردیم و اگر در حوزه امربه معروف و نهی ازمنکــر هم مردم پای کار بیایند 

موفقیت حاصل خواهد شد.

مدیر عامل شرکت گاز استان اردبیل از واگذاری رایگان انشعاب گاز به صدها خانوار 
بی بضاعت در سطح این استان خبر داد. 

به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز اســتان اردبیل، میر سعید سید متین مدیر 
عامل این شرکت در این باره به بهره مندی 7۸۰ خانوار تحت پوشش کمیته امداد امام 
خمینی )ره( و بهزیستی از گاز طبیعی طی سال گذشته اشاره نمود و اظهار داشت : 
برای واگذاری رایگان انشعاب گاز به جامعه هدف این مجموعه در راستای اجرای ماده 
۸۰ قانون برنامه 5 ساله ششم توسعه ، آمادگی کامل داریم و در همین راستا طی سال 
گذشته تعداد 7۸۰ انشعاب گاز به مجموعه مددجویان کمیته امداد ، سازمان بهزیستی 

و سایر نهادهای حمایتی واگذار شده است.
وی توسعه متوازن نعمت الهی گاز در جامعه و کمک به اقشار کم برخوردار را در 
راســتای مسئولیت های اجتماعی شرکت گاز استان دانست و گفت: در سال گذشته 
4۸4 مورد انشعاب گاز به خانواده های تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره(، 

۱43 مورد انشــعاب گاز به خانواده های تحت پوشش سازمان بهزیستی و ۱53 مورد 
انشعاب گاز رایگان نیز به سایر اقشار جامعه هدف این طرح واگذار شده است.

وی با اشــاره بــه این نکته که ایــن اقدام در تمامی ادارات گازرســانی اســتان  
انجام می شــود افزود : مددجویان تحت پوشــش دو ســازمان در صورتیکه تاکنون 
 از ایــن امتیاز اســتفاده ننمــوده اند مــی توانند پــس از دریافت معرفــی نامه از 
دســتگاه تحت پوشــش و ارائه آن به اداره گاز منطقه در زمان اشتراک پذیری از این 

امتیاز  استفاده کنند.
ســید متین در پایان با اشاره به اینکه مددجویان کمیته امداد امام خمینی )ره( و 
بهزیستی با قرار گرفتن در سه پلکان نخست مصرف گاز از قبض رایگان برخوردار می 
شوند.اظهار کرد: بر اساس قانون بودجه سال ۱4۰۱ و ۱4۰۲ مددجویان کمیته امداد 

امام خمینی )ره( و بهزیستی می توانند از قبض رایگان گاز بهره مند شوند.
گفتنی است شرکت گاز استان اردبیل از بدو تاسیس تا بحال به بیش از 566 هزار 
مشترک خدمات گازرسانی ارایه می دهد که از این تعداد 4۲5 هزار مشترک شهری 

و ۱4۰ هزار مشترک روستائی می باشند.

به مناسبت دوم اردیبهشت ماه »روز پاکبان« به همت دفتر امور شهری و شوراهای 
استانداری گلستان از پاکبانان شهرداری های تابعه استان به دلیل تلاش های شبانه 
روزی این قشر زحمتکش در پاکیزگی و نظافت شهری با حضور سرپرست و کارشناسان 
دفتر امور شهری و شوراهای استانداری گلستان ، شهرداران و جمعی از پاکبانان سطح 

استان تجلیل بعمل آمد.
 سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان ؛   سرپرست دفتر امور شهری و شوراهای 
اســتانداری گلســتان در این جلسه گفت: بالغ بر ۱5۰۰ پاکبان در شهرهای 36 گانه 

استان مشغول خدمت هستند که نمایندگان آنان در جلسه حضور دارند. 
سید محسن حسینی افزود: نظافت معابر شهر، ساماندهی پسماندها در سطح شهر 
از جمله وظایف پاکبان ها اســت و لحظه ای هم نمی توان شهرها را بدون پاکبان ها 

تصور کرد.
وی با بیان اینکه وظایف دیگران نســبت به پاکبانان هم مهم است، اظهار کرد: از 
جمله وظایف مردم نسبت به پاکبان ها این است که زباله ها را به صورت پراکنده در 
معابر و جداول نریزند و رانندگان هم هنگام عبور از کنار پاکبانان در حین انجام کار، 

با احتیاط کامل عبور نمایند. 
ســید محسن حسینی تصریح کرد: همه ما در یک پازل چند وجهی،  اداره کشور 

را به عهده داریم و همین طور که همه مشاغل توقع احترام دارند ، پاکبان هم انتظار 
احترام دارد و این توقع به جا است و همه باید هوای همدیگر را داشته باشیم. 

وی تصریح کرد: گشــت های شــبانه نیروی انتظامی برای امنیت پاکبانان بسیار 
مهم است و انتظار از شهرداری ها این است که بیشتر به مسائل امنیت شغلی ، بیمه 

و معیشــت پاکبانان ، لباس های مناسب پاکبانان و امکانات مورد نیاز برای پاکبانان 
توجه نمایند. پاکبانان نیازمند آموزش هستند و توقع است شهرداران محترم آموزش 
را در نظر بگیرند . تشویق های مناسب ، واکسیناسیون به موقع، اعمال مرخصی برای 
پاکبانان، توجه به موضوع درمان پاکبانان از جمله موضوعاتی اســت که شهرداری ها 

باید در خصوص پاکبانان مورد توجه قرار دهند. 
 معاون محیط زیســت و خدمات شهری شــهرداری گرگان نیز در این مراسم از 

پاکبانان به عنوان چشمان بیدار شهرها نام برد.
احمد ســالاری ضمن قدردانی از میزبانی دفتر امور شهری و شوراهای استانداری 
گلستان در برگزاری این مراسم گفت: پاکبانان در بحران ها و شرایط مختلف و فصول 

گرم و سرد سال به خدمات رسانی شبانه روزی خود ادامه می دهند.
در این مراسم دو نفر از پاکبانان با ذکر خاطرات شیرین خود از خدمت به مردم ، به 
مشکلات این شغل نیز اشاره کردند و در انتها  از نمایندگان پاکبانان استان با اهدای 

لوح تقدیر و هدایا تقدیر شد.
گفتنی اســت، بالغ بر ۱5۰۰ پاکبان در شهرهای 36 گانه استان گلستان مشغول 
فعالیت هستند که مسئولیت خدمت رسانی در حوزه خدمات شهری به یک میلیون 

و ۱۰۰ هزار نفر جمعیت شهری استان را بر عهده دارند.

 واگذاری ۱۹ هزار هکتار از اراضی ملی برای اجرای طرح های کشاورزی
 مدیرکل دفتر واگذاری و توسعه اراضی سازمان امور اراضی کشور گفت: سال گذشته ۱۹ هزار و 45 هکتار از اراضی ملی و دولتی برای توسعه طرح های کشاورزی، تولیدی، خدماتی و صنعتی واگذار شد.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »مهدی سرخوش« اظهار داشت: میزان واگذاری اراضی ملی و دولتی به مساحت ۱۹ هزار و 45 هکتار و به تعداد یک هزار و ۲۰3 مورد به متقاضیان واگذاری زمین برای اجرای طرح های کشاورزی، وابسته و غیرکشاورزی در 
سطح کشور انجام شده است.

وی ادامه داد: از این میزان مساحت ۱۲ هزار و 3۹5 هکتار به تعداد ۹۱7 مورد برای طرح های کشاورزی و وابسته به کشاورزی و تعداد ۲۸6 مورد به مساحت 6 هزار و 65۰ هکتار برای طرح های تولیدی و صنعتی زمین واگذار شده است.
مدیرکل دفتر واگذاری و توسعه اراضی سازمان امور اراضی کشور افزود: سال گذشته در راستای نظارت بر اراضی واگذار شده، تعداد 37 هزار و ۹۲7 مورد بازدید توسط عوامل نظارتی انجام شده که نتیجه آن تشکیل ۲7۸ جلسه هیأت های نظارت ماده 33 استانی 

بود که سه هزار و ۱۸۹ پرونده در این جلسات مطرح و درباره تمدید قرارداد مربوطه، تعیین مهلت برای اجرای طرح، یا فسخ قرارداد و استرداد زمین و سایر تکالیف مقرر در قانون و مقررات حاکم تصمیم گیری شده است.

تولید چهار رقم پنبه با انرژی هسته ای در ایران
کریم حسن پور- رییس موسسه تحقیقات پنبه کشور با تاکید بر اینکه بزرگترین مشکل ما فقدان دانش در کشاورزی و 

مدیریت بهینه است گفت: ۲ رقم پنبه که با کمک انرژی هسته ای پرتودهی شده به همراه ۲ رقم جدید دیگر که با همکاری 
انرژی اتمی تولیدشده است در آینده نزدیک رونمایی خواهد شد.

  فرمانده گروه شهید دکتر حمزه صادقی 
مشــهد عنوان کرد: جبهه فرهنگی در خط 

مقدم قرار دارد

سرهنگ علی ربیعی گفت: جبهه فرهنگی خط 
مقدم و اصل جدایی ناپذیر نظام اسلامی است که 
نقش مهم و تعیین کننده ای در ترویج دین دارد

به گزارش روابط عمومی منطقه پدافند هوایی 
شمال شــرق، فرمانده گروه شــهید دکتر حمزه 
صادقی در دیدار با رئیس عقیدتی سیاسی منطقه 
پدافند هوایی شــمال شرق با بیان اینکه ظرفیت  
های انســانی عظیمی در جبهــه فرهنگی وجود 
دارد، اظهار کرد: امروز شــاهد یک حرکت بزرگ 

در ساختار سازی جبهه فرهنگی هستیم.
وی افزود: با توجه به توسعه ظرفیت  های انسانی 
در کشور، نیاز جدی به الگوهای هم افزایی داریم.

وی با تاکید بر اینکه میدان جنگ امروز، عرصه 
فرهنگی است، اذعان کرد: فرهنگ، تنها عرصه  ای 
است که دشمن به آن امید بسته و با تمام توان در 

آن عرصه به جنگ با ما وارد شده است.
ربیعی با بیان اینکــه این جنگ کاملًا ادراکی 
و شناختی اســت، افزود: میدان جنگ فرهنگی، 
اذهــان، اعتقادات، باورها و اخلاق و رفتار نســل 

جوان ما است.
فرمانده گروه شهید دکتر حمزه صادقی مشهد با 
اشاره به دستاورد های انقلاب اسلامی، خاطرنشان 
کرد: به  فضل الهی در انقلاب اسلامی، با توکل به 
خدا و اراده مســتحکم مــردم و نخبگان جامعه، 
توانســته  ایم در عرصه  های مختلف بر دشــمن 

چیره شویم.

نیروی   تقدیر مدیرعامل شرکت توزیع 
از تامین برق مراکز آزمون  برق گلســتان 

سراسری در استان

مهندس سید احمد موسوی، مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق گلستان؛با ارسال پیامی به منظور 
تامیــن برق پایــدار و مطمئــن در تمامی مراکز 
برگزاری آزمون سراسری در استان قدردانی کرد.

ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -  به 
گزارش روابط عمومی شــرکت توزیع نیروی برق 

گلستان؛ در متن این پیام آمده است:
بدینوسیله از تلاش و زحمات همکاران محترم 
شرکت و دست اندرکاران این رویداد بزرگ علمی 
برای تامین برق پایدار و مطمئن در تمامی مراکز 
برگزاری آزمون سراسری روزهای 6 و 7 اردیبهشت 
ماه ۱4۰3 که موجبــات آرامش و رقابت عادلانه 
فرزنــدان این مرز و بــوم را در بزرگترین آزمون 
تحصیلی کشــور فراهم کردید، تشکر و قدردانی 
می نمایم.توفیق بیشتر شما را در خدمت به نظام 
جمهوری اسلامی ایران از خداوند متعال خواستارم.

سید احمد موسوی
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق گلستان

 بهبود پایداری شــبکه برق فوق توزیع 
منطقه دشت آزادگان 

معاون بهره برداری شــرکت بــرق منطقه ای 
خوزســتان از بهبود پایداری شــبکه برق به ویژه 
منطقه دشت آزادگان با تعویض زنجیر مقره های 

خط شمالغرب ـ سوسنگرد خبر داد.
علی اصغرخدامراد منگری بیان کرد: در قالب 
پروژه های نگهداری، تعمیرات، اصلاح و بهینه سازی 
شــبکه، 4۸۹ زنجیره مقره پرســنلی خط ۲3۰ 
کیلوولت شمال غرب ـ سوسنگرد با زنجیره مقره 

سیلیکونی تعویض و به بهره برداری رسید.
وی افزود: علاوه بر تعویض زنجیره مقره، تعداد 
3۸7 خار ضد پرنده نیز در این خط ۲3۰ کیلوولت 

نصب شده است.
وی بــا بیان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این 
پروژه حدود هشــت میلیارد تومان بوده، تصریح 
کرد: این اقدامات باعث افزایش پایداری و کاهش 
خاموشی های ناخواسته ناشی از پدیده گرد و خاک 
و افزایش ضریب اطمینان و بهبود پایداری شبکه 

برق خصوصاً منطقه دشت آزادگان خواهد شد.
شــرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 
تامیــن و انتقال برق در ۲ اســتان خوزســتان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

 قربان قربانی در همایش توسعه کشت محصولات کم آب بر در راستای الگوی کشت با محوریت پنبه اظهار کرد: پنبه یک محصول اشتغالزا 
است و هر چهار هکتار پنبه کاری، یک شغل مستقیم و پنج شغل در صنایع جانبی ایجاد می کند ضمن آن که 7۰ فرآورده از پنبه قابل استخراج 

است که ۱۰۰ میلیون بهره بردار از پنبه بهره مند می شوند و 35۰ میلیون نفر در صنایع نساجی و جانبی پنبه مشغول به کار خواهند شد.
وی ادامه داد: ســال های گذشــته حدود ۲5۰ هزار هکتار در کشــور پنبه کاری انجام می شد که ۱۸۰ هزار هکتار آن مربوط به گلستان بود، 

همچنین 7۰ درصد پنبه ایران در گلستان تولید می شد.
رییس موسسه تحقیقات پنبه کشور با اشاره به اینکه با توجه به محدودیت 
منابع آبی به پنبه کاری در سطح زیرکشت سال های گذشته نیاز نداریم، افزود: 
کشت ۱۰۰ تا ۱۱۰ هزار هکتار می تواند ما را در محصول پنبه به خودکفایی برساند.

قربانی با بیان اینکه براساس تاکید وزیر جهاد کشاورزی باید در پنج محصول 
گندم، برنج، شــکر، چغندرقند و پنبه به خودکفایی برسیم، تصریح کرد: استان 

گلستان با وجود سرسبز بودن با چالش کمبود آب مواجه است.
وی با تاکید بر اینکه در راستای اجرای برنامه خودکفایی پنبه در سال ۱4۰۱، 
ســال اول برنامه ســطح زیر کشت افزایش پیدا کرد و به 7۲ هزار هکتار رسید، 
افزود: سطح زیر کشت پنبه در گلستان به دلیل کم آبی به ۱4 هزار هکتار رسید 

و گلستان بیشترین کاهش سطح زیر کشت را در کشور تجربه کرد.
رییس موسسه تحقیقات پنبه کشور از وجود ۱4 رقم تجاری پنبه در گلستان 
خبر داد و افزود: برای کشــت پنبه باید با دانش حرکت کنیم، کشــاورزی باید 

دانش بنیان شود و بهره وری افزایش پیدا کند.
رییس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و منابع طبیعی استان گلستان نیز 
در این همایش گفت: در شرایط خشکسالی استفاده از گیاهان مناسب با اقلیم 

بهترین راه برای افزایش عملکرد و بهره وری است.
علیرضا صابری استفاده از گیاهان مقاوم به خشکسالی را بهترین راه افزایش 
عملکرد مزارع کشــاورزی برشــمرد و افزود: استفاده از نزولات آسمانی یکی از 
راهبردهای ما در دوران خشکســالی اســت که در همین راســتا کشت برخی 

محصولات را از فصل تابستان به پاییز سوق دادیم.
وی تاکید کرد: برخی محصولات مانند ســورگوم به ازای یک کیلوگرم ماده 
خشک 3۲3 لیتر آب مصرف می کند اما گندم در فصل پاییز برای یک کیلو ماده 
خشک نیازمند 45۰ لیتر آب است که با یک جایگزینی خوب می توان افزایش 

بهره وری در محصولات را به ارمغان آورد.
رییس مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و منابع طبیعی استان گلستان 
متذکر شد: ارقام جدید معرفی شده در مرکز تحقیقات گلستان مقاوم به تنش های 
محیطی هستند و دوره رشد کوتاهی دارند و از تنش های محیطی و خشکی به 

سرعت فرار می کنند.
قربانی با بیان اینکه ارقام گیاهی متنوعی وجود دارد، یادآور شد: در راستای 
توجه به سلیقه کشــاورز، محدودیت های اقلیمی و تکنولوژی کشت قراردادی 
و تضمینی و امثال آن ارقام متنوعی تولید شــده تا کشــاورز با توجه به شرایط 

محصولی مناسب را برای کشت انتخاب کند.
وی با بیان اینکه محصول سورگوم مقاوم به خشکی است، یادآور شد: برنامه 
ما کشت این نوع محصولات در 6۸ هزار هکتار از اراضی شمال گلستان است تا 
کشــاورزان این مناطق از ظرفیت تولید و یا آب پشت سد بهترین بهره را ببرند 
و در کنار آن، ارقام مختلف کم توقع با مصرف پایین آب و مقاوم را کشت کنند.
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درصد پرشدگی سدهای 
کشور به ۶۴ درصد رسید

میزان پرشدگی سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( با رشد ۲ درصدی نسبت به هفته منتهی به اول اردیبهشت ماه به ۶۴ درصد رسید.
 فروردین ماه امسال بارش های خوبی در برخی مناطق کشور داشته ایم و برخی مواقع بارش ها موجب بروز سیل شد؛ همین امر سبب بهبود وضعیت پرشدگی حجم سدها شد.

اکنون و بر اساس آمار تازه منتشر شده دفتر اطلاعات و داده های آب کشور میزان پرشدگی سدها از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۸ اردیبهشت ماه ۶۴ درصد شد.
موجودی آب سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا ۸ اردیبهشت ماه نسبت به مدت مشابه در سال آبی گذشته تقریباً برابر شد.

براین اساس از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر ۱۴۰۲( تا ۸ اردیبهشت ماه ۳۱ میلیارد و ۵۶۰ میلیون مترمکعب آب در سدها موجود است.
سال گذشته و در همین بازه زمانی ۳۱ میلیارد و ۶۰۰ میلیون مترمکعب آب در سدها بوده است.مجموع آب ورودی به سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا ۸ اردیبهشت در حالی 

به رقم ۲۶ میلیارد و ۵۷۰ میلیون مترمکعب رسیده که این میزان در سال آبی گذشته ۲۹ میلیارد و ۳۰ میلیونم مترمکعب بوده که ۸ درصد کاهش دارد.

کریم حسن پور      |       سرپرست حوضه آبریز دریاچه ارومیه گفت: هم اکنون تراز دریاچه ارومیه به ۱۲۷۰.۵۳ متر و وسعت آن ۱۷۹۰ 
کیلومترمربع و به حجم ۲.۳۴ میلیارد مترمکعب رسیده است.

  مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های 
استان تاکید کرد:

شوراهای اســامی تجلی زیبای مردم 
سالاری دینی  در ایران اسامی

ســید محمد جواد عرفان فــر / یزد ؛مهندس 
عظیمــی زاده مدیرعامــل ســازمان همیــاری 
شــهرداری های استان یزد در پیامی به مناسبت 
نهم اردیبهشــت ماه روز ملی شوراها ، شوراهای 
اســلامی شهر و روســتا را تجلی زیبایی از مردم 
ســالاری دینی در ایران اســلامی و محلی برای 

خدمت صادقانه به مردم دانست.
متن کامــل پیام مهندس محمدرضا عظیمی 
زاده مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های 

استان به شرح زیر است:
بسمه تعالی

نهم اردیبهشــت ماه روز ملی شوراها سالروز 
رویدادی بزرگ در نظام مقدس جمهوری اسلامی 

ایران است.
 شوراهای اسلامی شهر و روستا تجلی زیبایی 
از مردم ســالاری دینی در ایران اسلامی و محلی 

برای خدمت صادقانه به مردم است.
نقش بی بدیل شــوراها در عمــران و آبادانی 
کشور بر هیچ کس پوشیده نیست و نهاد شورا که 
رهبر فرزانه انقلاب آن را نهادی اصیل خوانده اند 
و شــالوده آن ریشه در قرآن و مبانی دین مبین 
اسلام دارد در واقع به فرآیند واگذاری امور به مردم 
عینیت بخشید و به برکت این اتفاق نقش آفرینی 

مردم در تعیین سرنوشت خود دو چندان شد.
اینجانب ضمن تبریک نهم اردیبهشت ماه روز 
ملی شــوراها ، از زحمات و خدمات همه دست 
اندرکاران و اعضای محترم شــوراهای اســلامی 
شهر و روستا در اســتان یزد  صمیمانه قدردانی 
کرده و توفیق روزافزون آنها را در انجام رســالت 
خطیرشــان در راه تحقق جامعه شهروند مدار و 
خدمات خالصانه به مردم شریف استان از درگاه 

خداوند متعال خواستارم.

 افزایش پایداری برق مسجدسلیمان با 
نوسازی پست مالکریم 

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان از 
بهینه سازی و نوسازی پست برق مالکریم در شهر 

مسجدسلیمان خبر داد.
علی اسدی بیان کرد: پست برق ۱۳۲ به ۳۳ و 
۱۱ کیلوولت مالکریم برق مناطق مهمی از شهر 
مسجدسلیمان را تامین می کند که برای افزایش 
پایداری و رفع افت ولتاژ بهینه سازی آن در دستور 

کار قرار گرفت.
وی افزود: در همین راستا با احداث فونداسیون 
جدید یک ترانس قدیمی این پست با ظرفیت ۲۷ 
مگاولت آمپر تعویض و یک ترانس نو با قابلیت های 

جدید جایگزین آن شد. 
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان با 
بیان اینکه ارزش ســرمایه گذاری این پروژه بالغ 
بر۳۸۷ میلیارد ریال بــوده، تصریح کرد: ترانس 
قدیمی موجود در پست به صورت آفلود تپ چنجر 
بــوده که برای افزایش و کاهش ولتاژ باید ترانس 
مذکور خاموش می شــد ولی ترانس جایگزین با 
قابلیت آنلود تپ چنجر این امکان را به بهره برداری 
می دهد که بدون خاموشی، ولتاژ آن تنظیم شود.

اســدی با بیان اینکه پســت برق فوق توزیع 
مالکریم در مجموع ۷۷ مگاولت آمپر ظرفیت دارد، 
بیان کرد: با بهینه سازی و نوسازی صورت گرفته 
در این پست، حوادث ناخواسته کاهش و  تامین 
برق شهر مسجدسلیمان برای گذر از پیک تابستان 
جاری بهبود پیدا کرده است.به گفته وی با هدف 
آماده سازی شبکه پیش از این نیز چند پست برق 
فوق توزیع در شهرستان های شوشتر، ماهشهر و 
کرخه بهینه ســازی و افزایش ظرفیت پیدا کرده 
است.شرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 
تامین و انتقال برق در ۲ اســتان خوزســتان و 

کهگیلویه و بویراحمد را بر عهده دارد.

 تامین سوخت نفت سفید ۱۱ هزار خانوار 
گیانی در سال ۱۴۰۲

گیلان . خلیل اخوان اصغری  / مدیر شــرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه گیلان ضمن 
اشاره به اینکه در سال گذشته ۱۸ میلیون و ۵۹۴ 
هزار و ۸۵۶ لیتر نفت سفید در سطح منطقه توزیع 
شد، گفت: در ســال ۱۴۰۲ این شرکت سوخت 
۱۱ هــزار خانوار مصرف کننده ایــن فرآورده در 
استان که از نعمت گاز طبیعی برخوردار نیستند 

را تأمین کرد.
 مجتبی شکوری اعلام کرد: از این مقدار نفت 
ســفید توزیع شده در استان، ۱۱ میلیون و ۱۵۶ 
هزار لیتر برای مناطق سخت گذر و کوهستانی و 
همچنیــن هفت میلیون و ۴۳۸ هزار و ۸۵۶ لیتر 
برای خانوارهای عادی و فصلی ارسال شده است.

تراز دریاچه ارومیه از مرز ۱۲۷۰ متر بالاتر رفت

5 روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/02/10
شماره : 1626

۱۰ روستا و ۵ شهر استان به عنوان پایلوت طرح مدیریت اجتماعی پسماند انتخاب شدند

اجاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع گفتگوی همکاری آسیا )ACD(فرصت جهانی برای ایران

شــهرکرد ، پریسا کنارنگ - به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای اسلامی استان 
چهارمحال و بختیاری ، جلســه ویدئو کنفرانسی در خصوص بررسی مسائل محیطی 

زیستی مناطق پنج گانه کشور در شهرکرد مرکز چهارمحال و بختیاری برگزار شد.
ســعید یوســف پور در این نشست اظهار داشــت: منطقه ۵ و ۶ کشور استان های 
همدان، کرمانشاه، ایلام، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد و چهارمحال و بختیاری را در 
برمی گیرد که عملًا بخش عمده ای از زاگرس را شامل می شود و زاگرس با حدود ۴۰ 
درصد از منابع آب شیرین کشور، در حال حاضر در زیست بسیاری از استان ها و کلان  

شهرهای کشور مؤثر است. 
وی افزود: منطقه ۵ کشــور به لحاظ طبیعی ارزش بســیار زیادی دارد و بیش از 
۳۲ منطقه حفاظت شــده، ۴ پارک ملی، ۳۶ منطقه شکار ممنوع، ۵۰ تالاب، بیش از 
۱۱هزار واحد تولیدی، کشاورزی و صنعتی، ۱۳۸ ثمن به طور میانگین۹۰۰ گرم پسماند 
شهری و روستایی به صورت سرانه واجد اهمیت زیادی است. کار اصلی ما مستندسازی 
دانش بومی است که اعضای شوراهای اسلامی شهرها و روستاها با ظرفیت بزرگی که 
دارند می توانند در راستای مستندسازی و کاربردی کردن دانش بومی محیط زیست 

کمک شایانی بکنند. 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت استان بیان کرد: از مهمترین چالش هایی که در 
منطقه ۵ وجود دارد موضوع صنایع آسفالت و کشتارگاهی بوده که در اختیار شهرداریها 
است که تقاضا داریم اعضای شورای شهرها توجه بیشتری داشته باشند، بند ۸ ماده 
۲۷ قانون مالیات بر ارزش افزوده می تواند کمک جدی به حل مسائل محیط زیستی 
شهرها کند. در مورد مسایل زیست محیطی استان اولویت بندی منسجمی وجود ندارد 

که نیاز اســت با همکاری و همراهی شوراهای استان ها مشکل برطرف شود، موضوع 
حیوانات بلاصاحب، سگ های بی صاحب در همه استان های منطقه ۵ یک چالش جدی 
برای سلامت و بهداشت عمومی شده که نیاز است این موضوع به صورت جدی و در 
اسرع وقت مدیریت شود. مدیریت پسماند، ترافیک شهرها، ساماندهی صنوف آلاینده 
داخل حریم شهرها، افزایش سرانه فضای سبز شهرها و ایجاد کمربندی شهرها از جمله 

مسائلی است که نیاز به همراهی و تشریک مساعی دارد.
وی  ادامه داد: برطرف کردن مشکل جمع آوری پسماند و بهینه سازی فضای سبز، 
تسهیل به موقع اعتبارات برای مدیریت اصولی پسماند در شهرها از دیگر موضوعاتی 
هستند که در حوزه حفاظت از محیط زیست باید به آن ها پرداخته شود. برای مدیریت 
پسماند، طرح  مدیریت اجتماعی پسماند که بنای آن تفکیک از مبدا است، صندوق ملی 

محیط زیست تسهیلات لازم را کمک کند تا بتوانیم بخشی از سرمایه گذاری مورد نیاز 
را انجام دهیم. در استان چهارمحال و بختیاری ۱۰ روستا و پنج شهر به عنوان پایلوت 
طرح مدیریت اجتماعی پســماند انتخاب شده اند و تلاش داریم در سایر استان ها نیز 

این طرح به صورت پایلوت اجرایی شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست  چهارمحال و بختیاری گفت: در استان ایلام شورای 
اسلامی شهر کمک کرد که شهرکی خارج از شهر ایلام مستقر شود و موضوعات مختلفی 
را به عنوان چالش مطرح کردند که اگر در قالب تفاهم نامه ارائه شــود بهتر اســت. در 
مهرماه ســال گذشته در اســتان چهارمحال و بختیاری یک تفاهم نامه بین شوراهای 
اســتان و اداره کل حفاظت محیط زیســت منعقد شد و در استان های منطقه ۵ نیز 
پیگیری ها در حال انجام اســت و در اســتان ایلام از سالین دور این تفاهم نامه وجود 

داشته اما قابلیت بروزرسانی و اجرایی شدن دارد.
یوســف پور تشریح کرد: تخلفات شــکار و صید، تخریب جنگل و مراتع، تخلفات 
مربوط به تعارضات باغداران به حیات وحش و تصرفات اراضی از موضوعاتی هســتند 
که باید در تفاهم  نامه هایی که قرار است منعقد شود در نظر گرفته شود و همچنین 
همکاری های مشترک در شوراهای عالی استانها، حفظ کاربری و ارتقای سرانه فضای 
سبز در شهرها، ایستگاه های سنجش آلودگی هوا، توانمندسازی تشکل ها و ثمن های 

محیط زیستی از جمله مسائلی هستند که باید مدنظر قرار بگیرد.
وی با اشــاره به اهمیت آموزش در خصوص حفظ محیط زیست، ادامه داد: هفته 
آینده وبینار آموزشی تحت عنوان نقشه راه ایران در مدیریت اجتماعی پسماند توسط 

اداره کل حفاظت محیط زیست استان چهارمحال و بختیاری برگزار خواهد شد.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: دومین اجلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع 
گفتگوی همکاری آسیا)ACD(یک فرصت جهانی برای کشور ایران است. 

به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، امیر کشانی، رئیس اتاق بازرگانی 
اصفهان در نشســت خبری دومین اجــلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع گفتگوی 
همکاری آســیا با اشاره با اینکه پیشــنهاد اولیه برگزاری این اجلاس در شهریور ماه 
گذشــته مطرح و ســپس به تایید وزارت امور خارجه رسید، اظهار کرد: این اجلاس 
فرصتی برای مذاکره حضوری نمایندگان اتاق های بازرگانی آســیا است زیرا نخستین 

اجلاس به میزبانی ترکیه به صورت غیرحضوری برگزار شد.
وی با اشــاره به اینکه بیش از ۳۳ کشور آسیایی برای این اجلاس دعوت شده اند، 
افزود: اعلام حضور بیش از ۳۰ نماینده اتاق در یک اجلاسیه یک رکود محسوب می شود.

رئیس اتاق بازرگانی اصفهان با اشاره به سه وظیفه اصلی اتاق بازرگانی تصریح کرد: 
اتاق های بازرگانی سه وظیفه آموزش )ارتباط اتاق بازرگانی با دانشگاه ها(، امور تجاری 

و فعالیت اقتصادی و چانه زنی با دولت و مجلس را بر عهده دارند.

  روابط تجارت بین الملل در این دوره اتاق رونق دوباره گرفته است
وی ادامه داد: در کنار نهاد حاکمیتی و حمایت از بخش های داخلی، اتاق بازرگانی 
در این دوره ارتباطات تجاری و بازرگانی در خارج کشــور را مورد توجه قرار داده که 

یکی از تجربه های مفید آن برگزاری اجلاس نمایندگان )Icc (تجارت جهانی بود.
کشانی با تاکید به اینکه اقدامات ویژه ای در این دوره از مدیریت اتاق بازرگانی در 
چانه زنی با دولت انجام شده است، بیان داشت: پیگیری تعطیلی »پنج شنبه ها یا شنبه ها« 
و مطالبه گری در مورد رودخانه زاینده رود بخشی از اقدامات اتاق بازرگانی اصفهان در 
این دوره اســت.وی بیان داشــت: یکی از مواردی که در دوره های گذشته کمتر مورد 
توجه قرار گرفته بود، روابط بین المللی و ارتباط  گیری اتاق با شــهرهای آسیایی بود 
کــه یکی از اهداف برگزاری اجلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع گفتگوی همکاری 

آسیا)ACD( ارتباط با سایر کشورهای آسیا و ایجاد رشد اتاق بازرگانی اصفهان است.
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان گفت: در این اجلاس اعضای مجمع گفتگوی آسیایی 

به اصفهان آمده و فضای تجاری، اقتصادی و بین المللی رونق خواهد گرفت.
وی به تشکیل پنج کمیته؛کشاورزی و امنیت غذایی، فناوری و دانش بنیان،گردشگری، 
توسعه پایدار و بین المللی اشاره کرد و افزود: در این اجلاس حوزه های سرمایه گذاری 
ایران و اصفهان به عنوان یک کشور آسیایی به سایر کشورها معرفی و در سایت این 

اجلاس بارگذاری خواهد شد. 

  التهاب های اخیر سیاسی خللی در برگزاری اجاس ایجاد نکرد 
کشــانی با اشــاره به اینکه اتفاقات اخیر در حوزه سیاسی کشور  امکان تعلیق این 
اجلاس را نیز رقم زد، افزود: اصفهان از هفته گذشته تاکنون جزو مهمترین اخبار در 
صدر دنیا قرار گرفته که با پیگیری وزارت خارجه با ســفرای کشــورهای آسیایی این 

اجلاس تحت شعاع قرار نگرفت و به قوت خود باقی ماند.
وی با تاکید به این نکته که برخی نیز قصد بر هم زدن و تحت شعاع قراردادن این 
اجلاس را داشتند، گفت: همزمان با برگزاری این اجلاس در اصفهان نمایشگاه اکسپو 
۲۰۲۴ در تهران برگزار می شود و بسیاری از فعالان اقتصادی با توجه به برگزاری این 

دو برنامه به ایران سفر می کنند.
کشــانی با تاکید با اینکه این اجلاس با همکاری اتاق ایران برگزار می شود، گفت: 
مدعوین این اجلاس روسای اتاق، نایب رییس، عضو هیات رئیسه و یا نماینده کشورهای 
دعوت شــده هستند . اصفهان پیشرو و در ســه سال آینده چهره جدیدی از اصفهان 

جهانی را معرفی خواهد کرد.
وی با تاکید به اینکه این اجلاس یک فرصت جهانی برای ایران و اصفهان اســت، 
بیان کرد: فرصت ویژه جذب توریست به اصفهان و جهانی شدن آن یک موقعیت بی 
نظیر اســت و تمامی تمهیدات لازم از جمله مباحث ترافیکی و امنیتی لازم برقرار و 
هماهنگی ها انجام شــده که از این فرصت جاری بودن زاینده رود و رونق گردشگری 
نیز استفاده مفید شود.کشانی خاطرنشان کرد: طی چند روز گذشته نیز اتاق بازرگانی 
اصفهان میزبان هیات هایی از کشور روسیه و ازبکستان بوده و در این راستا پیشنهاد 

میز مشترک در اصفهان و کشورهای مقابل مطرح شده است. 
رئیس اتاق بازرگانی اصفهان در ادامه صحبت های خود به نقش رسانه ها در ایجاد 
گفتمان جدید اشاره و بیان داشت: البته همه مشکلات تجاری با برگزاری این اجلاس 
حل نخواهد شــد اما زمینه همکاری های دوجانبه  فراهم خواهد کرد و در این راســتا 
اتاق بازرگانی اصفهان برپایی نمایشگاه جنبی نیز برای تعاملات تجاری بیشتر در نظر 

گرفته است که اعضای اتاق بازرگانی نیز در آن مشارکت دارند.
دیپلماسی تجاری و توســعه صادرات دو رویکرد اصلی اجلاس اتاق های بازرگانی 

 )ACD( عضو مجمع گفتگوی همکاری آسیا
 دبیرکل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان گفت: هیات نمایندگان 
دوره دهم در جلسه ششم خود برگزاری دومین اجلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع 
گفتگوی همکاری آسیا )ACD( در اصفهان را با دو رویکرد »توسعه صادرات و دیپلماسی 

تجاری« و نیز رونق دادوستد برای استان اصفهان تصویب کرد. 

 به گزارش روابط عمومی اتــاق بازرگانی اصفهان، حمیدرضا امیدان، دبیرکل اتاق 
بازرگانی و دبیر اجرایی اجلاس در نشست خبری دومین اجلاس اتاق های بازرگانی عضو 
مجمع گفتگوی همکاری آسیا با بیان اینکه با محوریت توسعه اقتصادی استان، پنج 
کمیته اجرایی تعریف و شرح وظیفه ابلاغ و ارسال شد، افزود: طبق اعلام دبیرخانه از 
ابتدای آغاز فعالیت اجرایی این اجلاس تاکنون ۶۵۰ نفرساعت جلسه اصلی و نیز یک 
هزار و ۲۰۰ نفرساعت ۲۰ جلسه ستاد اجرایی و هشت جلسه شورای سیاست گذاری 

برگزار و ۲۴ کمیته دیگر نیز به صورت روزانه جلسه برپا کرده است. 
 )ACD( دبیر دومین اجلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع گفتگوی همکاری آسیا 
تصریح کرد: اتاق بازرگانی اصفهان ضمن برگزاری برنامه های روزانه و سالیانه خود در 

این اجلاس از تمام ظرفیت موجود اتاق استفاده کرده است. 
او با اشاره به ۲۰ فعالیت تعریف شده اتاق بازرگانی برای هیات نمایندگان در این 
اجلاس از تصویب ایجاد بخش جدید اتاق بازرگانی برای مذاکره و مشورت تصمیم سازان 
اقتصادی خبر داد و گفت: برگزاری این اجلاس موجب شد پس از سال ها تغییراتی در 

اتاق بازرگانی اصفهان انجام شود و بهسازی آن شکل بگیرد.

  نگاه ویژه به جذب ســرمایه گذاران در اجاس اتاق های بازرگانی عضو 
مجمع گفتگوی همکاری آسیا 

 رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان 
گفت: یک کشــور با توســعه اجتماعی و فرهنگی نیاز به توسعه اقتصادی نیز دارد، بر 

همین اساس یکی از مسائل مهم برای رسیدن به این نقطه سرمایه گذاری است. 
 به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی اصفهان، علی صفر نورالله، عضو هیات رئیسه 
و رئیس کمیســیون ســرمایه گذاری اتاق بازرگانی اصفهان در نشست خبری دومین 
اجلاس اتاق های بازرگانی عضو مجمع گفتگوی همکاری آسیا )ACD( بیان کرد: برای 
حل زیربنایی مشکلات صادرات و سرمایه گذاری تصمیم گرفته شد تا یک سایت برای 
این اجلاس ایجاد شود. رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق بازرگانی اصفهان تصریح 
کرد: ما این فرصت را ایجاد کردیم تا ارتباط دائم برای سرمایه گذاری و به نتیجه رسیدن 

آن فراهم شود و فعالان اقتصادی از فرصت فراهم شده استفاده کنند. 
او در ادامه افزود: کشور ایران سال های گذشته نیز تحریم بوده و ما تجربه این بحران 

را داشته ایم؛ لذا با ایجاد زمینه سازی باید صادرات را انجام داد. 
صفر نورالله افزود: در این اجلاس نیز اهداف کوتاه مدت و بلندمدت برای این منظور 

تعریف شده است.

 افزایش ۶ درصدی تولید برق در فروردین ۱۴۰۳
مدیرکل دفتر فنی تولید شرکت برق حرارتی گفت: میزان تولید برق نیروگاه های حرارتی در فروردین ماه امسال با رشد ۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته از مرز ۲۴ میلیون مگاوات ساعت عبور کرده است.به گزارش از وزارت نیرو، اسماعیل نمازی با اشاره 
به آمادگی نیروگاه های کشور برای تأمین برق پیک تابستان امسال، افزود: از این میزان تولید ۶۱ درصد آن مربوط به واحدهای سیکل ترکیبی است که میزان تولید انرژی آن ها با افزایش ۶ درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته به حدود ۱۵ میلیون مگاوات ساعت 
رسیده است.وی ادامه داد: در دولت سیزدهم با افزوده شدن هشت واحد بخار جدید در نیروگاه های غرب کارون، عسلویه، فردوسی، خرم آباد، سبلان، بعثت پارس جنوبی )دو واحد( و ارومیه شاهد جهش تولید نیروگاه های سیکل ترکیبی به عنوان واحدهای تولیدکننده برق 
دوستدار محیط زیست هستیم.این مقام مسئول خاطرنشان کرد: تبدیل نیروگاه های گازی به سیکل ترکیبی از کارآمدترین روش های بهبود راندمان نیروگاه های حرارتی کشور به شمار می آید که نه تنها برای صنعت برق، بلکه برای محیط زیست و صرفه جویی در مصرف 

سوخت نیز بسیار مؤثر است و در سال های آینده شاهد تأثیر گسترده آن خواهیم بود. نمازی گفت: تنها از محل افتتاح این واحدهای جدید سالانه دو میلیارد مترمکعب در مصرف سوخت صرفه جویی خواهد شد.

به گزارش از وزارت نیرو، احمد قندهاری در باره مهم ترین اقدام های مدیریت حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه ادامه داد: با وجود وضعیت نامســاعد بارش ها در حوضه آبریز ارومیه در ۶ ماه نخســت سال، 
حدود ۲۰۰ میلیون مترمکعب از سدهای حوضه آبریز، رهاسازی و جریان آب به سوی دریاچه ارومیه 

و تالاب های اقماری آن روان شد.
وی افزود: در ادامه باتوجه به وضعیت مناســب تر بارش های بهاری جریان رهاســازی از سدهای 
حوضه و کانال انتقال آب به دریاچه افزایش قابل توجه یافته است، به طوری که تا پایان فروردین ماه 

بالغ بر ۵۸۰ میلیون مترمکعب آب رهاسازی و انتقال آب انجام گرفت.
سرپرست حوضه آبریز دریاچه ارومیه خاطرنشان کرد: بر اساس برنامه های در دست انجام، رهاسازی 
آب از سدهای حوضه به خصوص سدهای بوکان و مهاباد همچنان ادامه دارد؛ در صورت مساعد بودن 

شرایط، این اقدام تا پایان نیمه اول اردیبهشت ماه ادامه خواهد یافت.
به گفته قندهاری، همه این فعالیت ها سبب شد که هم اکنون تراز دریاچه ارومیه به رقوم ۱۲۷۰.۵۳ 

متر، به وسعت ۱۷۹۰ کیلومترمربع و به حجم ۲.۳۴ میلیارد مترمکعب برسد.
سرپرست حوضه آبریز دریاچه ارومیه ادامه داد: تأمین نیاز زیست محیطی تالاب های اقماری نیز 

به بیش از ۸۰ میلیون مترمکعب )۱۵ میلیون مترمکعب بیشتر از برنامه( محقق شد.
وی افزود: چندین ســال اســت که دریاچه ارومیه در کانون توجه اقشــار مختلف مردم، فعالان 

محیط زیست و سازمان های مردم نهاد قرار گرفته است.
این مقام مســئول گفت: از دیرباز وزارت نیرو به عنوان متولی تأمین نیاز زیست محیطی دریاچه 
ارومیه، اقدام های کنترلی برای جلوگیری از کم آبی این دریاچه تعریف و دست یاری به سوی کنشگران 

و ذی مدخلان موضوع دراز کرده است.
وی افزود: اگرچه طرح ها و برنامه های بســیاری برای نیل به این هدف تعریف و اجرا شده است؛ 
اما تا رسیدن به چشم انداز تعریف شده، اقدام های بسیاری باید انجام داد که نیازمند همکاری طیف 
وســیعی از آحاد جامعه و دولت به خصوص کشــاورزان منطقه و وزارتخانه جهاد کشاورزی، سازمان 
حفاظت محیط زیست و سازمان برنامه وبودجه با وزارت نیرو است تا فرایند تعریف شده که با ترمیم 

و بهسازی آغاز می شود، به احیای دریاچه ارومیه منجر شود.
قندهاری خاطرنشان کرد: پس از اجرای عملیات موفق سد و تونل انتقال آب به دریاچه در دولت 
ســیزدهم و جاری شدن آب به سوی دریاچه ارومیه، به همراه عملیات رهاسازی آب سدهای حوضه 
و عدم آبگیری انهار زراعی در فصل غیرکشت، بخش قابل توجهی از پیکره دریاچه ارومیه از خشکی 

خارج و پر آب شد.
سرپرست حوضه آبریز دریاچه ارومیه خاطرنشان کرد: سال آبی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه با 
کم بارشی آغاز شد و بارش ها چندان قابل توجه نبود. این موضوع سبب شد برنامه منابع و مصارف و 

تأمین نیاز زیست محیطی دریاچه ارومیه تحت شرایط بارش بدبینانه تنظیم شود.
قندهاری افزود: به هرحال با سپری شدن پاییز و شروع زمستان به خصوص در بهمن سال ۱۴۰۲، 
بارش های مناســبی در حوضه آبریز دریاچه ارومیه به وقوع پیوســت و این مهم موجب شــد که تا 
پایان فروردین ۱۴۰۳ به اندازه کل بارش سال آبی گذشته، این حوضه از رحمت خداوند منتفع شود.

مدیرکل محیط زیست استان چهارمحال و بختیاری: 
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معاونحملونقلوترافیکشهرداریتهرانگفت:رویکردمدیریتششمتکمیلخطوط۶وهفتمتروپایتختاستوامسالپروندهاین۲خطبستهمیشود.
محسنهرمزیدردویستوسیویکمینجلسهشورایاسلامیشهرتهراندرجریانارائهگزارشعملکردمعاونتحملونقلوترافیکبابیاناینکهسرفصلاصلیموضوعاتمامترواستواتفاقمهمی

دراینبخشافتادهاست،اظهارکرد:رویکردمدیریتششمتکمیلخط۶وهفتاستودرپایانسالجاریتکمیلخطوطهفتگانهراجشنخواهیمگرفت.
ویادامهداد:عملیاتحفاریخط۶درتوسعهجنوبیبهاتمامرسیدوامسال۲ایستگاهحرممطهرحضرتعبدالعظیمحسنیبهشبکهاضافهخواهدشد.

ویبابیاناینکهقسمتشمالیخط۶درغربتهرانبهبهرهبرداریرسید،افزود:ایستگاهآیتالهکاشانیدرغربخطهفتبهعنوانایستگاهتقاطعیباخط۶بهبهرهبرداریمیرسدوباافتتاحایستگاه
تختی،خطهفتتکمیلخواهدشد.هرمزیبابیاناینکهفازیکپایانهآزادگانوفاز۲پایانهاکباتاننیزاجراییخواهدشد،اضافهکرد:امروزمترویتهران۱۵۹ایستگاهو۳۱۰کیلومترخطریلیداردوایناتفاق

باعثشدهکهمسافرزمانبیشترراازشبکهمترواستفادهکند.

 خطوط هفت گانه مترو 
تهران تا پایان امسال تکمیل 

می شود

رئیس شورای کارگری 
شرکت واگن پارس مپنا 

اراک گفت: مهمترین 
مشکل و دغدغه قشر 

کارگر، قانون جدید 
اعمال شده در خصوص 

بازنشستگی مشاغل 
سخت و زیان آور است.

سارا ابراهیم نژاد - اولین روز از ماه می هر سال در تقویم میلادی که در تقویم هجری شمسی با روز ۱۱ اردیبهشت ماه مصادف می شود، روز جهانی کار و کارگر نام دارد و 
 این روز بهانه ای می شود تا مشکلات و چالش های کارگران خدوم کشورمان که تمام دغدغه شان رونق تولید و توسعه اقتصادی میهن اسلامی است 

واکاوای و بررسی شود.
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۵۰ روســتای کرمانشــاه     امســال 
گازدار می شود

مدیرعامــلشــرکتگازاســتانکرمانشــاهاز
برنامهریزیبرایگازرسانیبه۵۰روستایاستان

درسالجاریخبرداد.
ناصرحســینیبابیاناینکهدرحــالحاضرهیچ
روســتایبالای۲۰خانــواریکهجــزوتعهدات
گازرسانیشــرکتگازدراستانباشــد،فاقدگاز
نیست،گفت:سالگذشتهبه۲۳۱روستایاستان
گازرســانیشــدودرحالحاضربیشاز۲۲۵۰
روستایاستانازنعمتگازبرخوردارندکهتعدادی
ازاینروســتاهاخارجازتعهدشــرکتگازبودند،
امادرمسیرخطوطگازرسانیقرارداشتهوبهآنها
گازرسانیشدهاســت.ویادامهداد:امسالبرنامه
داریمسراغروســتاهایپراکندهدرسطحاستان
برویمکهزیر۲۰خانواروبعضازیرپنجخانوارهستند
وهزینهگازرسانیبهاینروســتاهاگاهیتاچهار
برابرســرانهمصوباســت.مدیرعاملشرکتگاز
استانکرمانشاهبابیاناینکه۵۰روستاشناسایی
شدهکهگازرســانیبهآنهادردســتورکاراست،
تاکیدکرد:رســاندنگازبهاینروســتاهاهمین
امســالآغازمیشــودودرســالجــارینیزبه
بهرهبرداریخواهدرسید.ویمعتقداست،باتوجه
بهپراکندگیوهمچنینصعبالعبوربودنبرخی
ازاینروستاهاواینکهســرانهگازرسانیبههریک
ازآنهامتفاوتاســت،اعتباریکهبرایاجرایاین
پروژههاموردنیازاستهنوزبهطوردقیقمشخص
نیست.حســینیضریبنفوذگازدرروســتاهای
اســتانرا۹۶درصداعلامکردکهباگازرسانیبه
روستاهایپراکندهایکهباقیمانده،اینضریبنفوذ
افزایشخواهدیافت.مدیرعاملشرکتگازاستان
کرمانشاهعمدهروســتاهاییکهامسالگازرسانی
خواهندشــدرامربوطبهبخش»ســرفیروزآباد«
کرمانشــاهوهمچنینبرخیروســتاهایمنطقه

اوراماناتاعلامکرد.

  تخلیه ۳۸ هزار تن گنــدم از ۲ مرکز خرید 
دشت آزادگان

فرمانداردشتآزادگانگفت:۳۸هزارتنگندماز۲
مرکزخریداینشهرستاندرحالتخلیهوارسالبه

نقاطدیگراستانویاکشورهستند.
رســتمعیدیپوردرایــنخصوصبیــانکرد:
خوشبختانهحجم۲مرکزخریدگندمکاملاپرشده
وباتوجهبهاینکهاینمراکزروبازهستندواحتمال
آسیبدیدنگندمهابراثربارشبارانوجوددارد
تخلیهاینمراکزدرحالانجاماست.ویگفت:نحوه
رسیدگیبهگندمهایذخیرهشده،کنترلکیفی
ونگهداریدرمخازنبررسیشدهاست.عیدیپور
باتاکیدبرسهولتخریدگندمازکشاورزاناظهار
کرد:درمراحلدریافتوتحویــلگندمدرمراکز
خریدهیچگونهمشــکلیوجودنداردوکشاورزان
درکمترینزمانممکــنمیتوانندمحصولخود

راتحویلدهند.

کارگرانبهعنوانبازوانمحرکجامعهنقشبســزاییدررشــدو
بالندگیکشــورایفامیکنند.همانگونهکــهکارگرانبهکاروتولید
مشغولندبههمانمقدارنیزنیازمندحمایتهایقانونیورسیدگیبه
وضعیتشانهستند.کارگرانازقشرپایینومتوسطجامعهدرشرایطی
روزگارسپریمیکنندکهنیازبهامنیتشغلی،تامینمعیشتوحق
بیمهدارند.ایندرحالیاستکهقراردادهایموقتوبیتوجهیبهقانون
کاردرهنگامعقدقراردادوقراردادهایسفیدامضاء،پرداختدیرهنگام
حقوق،افزایشناچیزحقوق،آموزش،خدماترفاهی،بهداشتودرمان
ونیازهایمعیشتیوصدهامورددیگرازجملهمصادیقناامنیشغلی

درجامعهکارگریاست.
کارگرانیکهباحداقلهایزندگیدســتوپنجهنرممیکنندوبا
معادلاتبغرنجتروپیچیدهترینسبتبهقبل،دخلوخرجزندگیرا
میسنجند.کارگرانیکهدرهیاهویگرانیهایافسارگسیختهکالاها
بدونامنیتشغلیهمچنانمحکمایستادهاندوصورتشانراباسیلی
سرخکردهاندفقطنیازمندچترحمایتیدولتومسوولانمربوطهدر

گرفتنحقناچیزخودهستند.
برایدفاعازحقوقکارگرانوحمایتازآنان،قانونگذاردرســال

۱۳۶۹قانونکاررادر۲۰۳مادهوچندینتبصرهبهتصویبرساند.این
قانونبهوظایفکارگرانوکارفرمایاناشارهمیکندویکنمونهکوچکی
درحمایتازکارگراناست.قانونیکههمهکارفرمایان،کارگران،کارگاهها،
موسسههایتولیدی،صنعتی،خدماتیوکشاورزیمکلفبهتبعیتاز
آنهســتندقانونگذاردراینقانونسعیدرایجادتعادلوتناسبدر
روابطمیانکارگروکارفرماکردهاســت.اینقانونبهمسائلمختلف
ازجملهجرائمومجازاتها،شورایعالیکار،خدماترفاهیکارگران،
تشــکلهایکارگریوکارفرماییوغیرهپرداختهاست.کارگرانقشر
زحمتکشوآسیبپذیرکشورهستندودراینقانون،حمایتازآنان

دراولویتقرارگرفتهاست.
یکیازجلوههایحمایتیمربوطبهقانونکار،تعیینحداقلحقوق
ودستمزدکارگراندرهرسالتوسطمراجعذیصلاحهمچونشورای
عالیکاراستکهباتصویباینشورا،حداقلدستمزدکارگراندرسال
۱۴۰۳نسبتبهسال۱۴۰۲،بهمیزان۳۵.۳درصدافزایشیافتهاست.
براساساینمصوبه،حداقلدستمزدکارگراندرسال۱۴۰۳نسبت
بهسال۱۴۰۲بهمیزان۳۵.۳درصدافزایشیافت.میزانافزایشدستمزد
سایرسطوحهم۲۲درصدبهاضافهرقمثابتماهانه۶میلیونو۹۰۰

نگاهیبهزخمهایدستانیکهوطنرامیسازند

هزارو۷۸۰ریالتعیینشد.باتوجهبهسایرآیتمهایمزدی،حداقلدریافتیکارگران
درسالآیندهبیشاز۱۱میلیونو۱۰۷هزارتومانخواهدبود.

استانمرکزیبیشاز۲هزارو۸۰۰واحدصنعتیرادردل۲۹هزارو۵۳۰کیلومتری
خودجایدادهاستوبههمیندلیلشماربسیاریازمردمایناستانازطریقفعالیت
دراینواحدهایتولیدیارتزاقمیکنندکهالبتهمشکلاتاینقشربههماناندازهنیز

زیاداستوهریکگلهوشکایتیازشغلخوددارند.
قراردادهایسفیدامضا،نبودامنیتشغلی،نبودبیمهکاملوسابقهکار،پایینبودن
حقوقودستمزدوایمنیکار،تنهابخشیازمشکلاتجامعهکارگریاستامابااین
همهمشــکلاتدرحالحاضردغدغهوتمرکزاصلینمایندگانتشکلهایکارگری
بررویامنیتشــغلیاینقشرمتمرکزاست،زیرااینمولفهبیشازسایرمولفههابه
گسترشمشکلاتجامعهکارگریدامنمیزندونبودآنمانعازمطالبهقانونیکارگران

برایاحقاقحقوقخودمنطبقباقوانینکارمیشود.
بسیاریازکارگراناستانمرکزیدرکناردغدغهواسترسپایینبودندرآمدخودو
مشکلاتمعیشتیوناتوانیدرخریدبسیاریازاقلاموکالاهایاساسی،کابوستعدیل
نیرووعدمتمدیدقراردادکاریرانیزهرروزدارندودربیموهراسهســتندکهاین

اندکدرآمدراهمازدستبدهند
درســتاستکهمعیشتکارگربهکارفرماوابستهاست،امابهطورقطعدربیشتر
مواقعغلبهکردنمشــکلاتبرکارفرمایانباعثتعدیلنیروویاندادنحقوحساب

کاملکارگرانمیشود.
شــماریازکارگراننیزکهسالهایســالدرواحدهایتولیدیآموزشومهارت
رافراگرفتهوبرایآنهاســرمایههزینهشدهوامروزبایددرخطتولیدگامبردارند،به
دلیلحقوقومزایایکمازواحدهایتولیدیبیرونمیآیندوبهمشاغلدیگریمانند
اسنپرویآوردهاندکهایننیزیکسَموآسیببرایبخشتولیدمحسوبمیشود.

  افزایش حقوق کارگران در سال ۱۴۰۳ دور از انتظار بود
رئیسشــورایکارگریشــرکتواگنپارسمپنااراکگفت:مهمترینمشکلو
دغدغهقشــرکارگر،قانونجدیداعمالشدهدرخصوصبازنشستگیمشاغلسخت

وزیانآوراست.
محمدملکحســینیافزود:تاییدیهعناوینشغلیکهادارهتامیناجتماعیصادر
میکند،مشــکلاتزیادیراایجادکردهاست،برایبسیاریازکارگراندارایمشاغل
سخت،عنوانکارگرسادهثبتشدهکهاینافراددیگرمشمولمشاغلسختوزیان
آورنمیشوندوبایددریکمرحلهدشواروطولانیبتوانندباارائهاسنادومدارکوتایید

ادارهکلتعاون،کارورفاهاجتماعی،وضعیتخودراثابتکنند.
ویبیانکرد:افزایشحقوقسالجدیددورازذهنکارگرانبود،دردیدارچندروز
گذشتهاینقشربارهبرمعظمانقلاب،عنوانشدکهحدود۱۴میلیونکارگردرکشور
وجودداردکهتعدادآنهاباخانوادههایاینقشربهحدود۴۰میلیوننفر،یعنینیمی

ازجمعیتکشورراشاملمیشود.
رئیسشــورایکارگریشــرکتواگنپارسمپنااراکادامهداد:اینتعدادازافراد
جامعــهازطریقکاردرصنعت،تولیدوکارگریارتزاقمیکنندورهبرمعظمانقلاب

فرمودندکهبایدمعیشتاینقشرموردتوجهقرارگیرد.
ملکحســینیاظهارکرد:جلسهایکهامسالدرکانونشوراهایعالیبرگزارشد،
بانمایندگانکارگرانخوببرخوردنشدوتوافقاتشبعیدحاصلنشدوباعثشد
کارفرماودولتخودشانحقوقسالجدیدراببندندکهرقمخیلیپاییناستونصف

تورمیکهخوددولتاعلامکردهراهمپوششنمیدهد.
حقوقاعلامشــدهسال۱۴۰۳نهتنهاتورمرابرایکارگرانجبراننمیکند،هیچ

کمکیبهرفاهحالکارگراننیزنمیکندوعقبگردنیزصورتگرفتهاست
وییادآورشد:تصمیمگیریبرایحقوقسالجدیدبراساسنرخقیمتهایسال
گذشــتهبودودرشــرایطیبودهکهاتفاقاتیکماهگذشتهوبالارفتننرخدلاروارز

هنوزصورتنگرفتهبود.
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    رییس سازمان شیلات :حمایت های دولت باعث افزایش تولید ۲۲۰ هزار تنی آبزیان شد
معاونوزیرجهادکشاورزیورییسسازمانشیلاتایرانگفت:سیاستهایحمایتیدولتسیزدهمباعثافزایشتولید۲۲۰هزارتنیانواعآبزیانشدهاست.

سیدحسینحسینیگفت:پارســالیکمیلیونو۴۸۰هزارتنانواعآبزیاندرکشورتولیدشدکهپیشبینیمیشودامسالاینمیزانبهبیشازیکمیلیونو
۵۰۰هزارتنافزایشمییابد.

ویبااشارهبهافزایشتولیدآبزیانپرورشیدرآبهایشور،دریا،کرانهوپسکرانهافزود:درراستایافزایشتولیدزیرساختهایپرورشآبزیاندرسواحلسراسر
کشورتوسعهمییابد.

معاونزیرجهادکشاورزییادآورشد:وجودپنجهزارو۸۰۰کیلومترنوارساحلیدرکشورازظرفیتهایاصلیدرحوزهتولیدغذا،پرورشآبزیانواشتغالمحسوب
میشود.حسینیتصریحکرد:استانبوشهردرعرصهتولیدآبزیانازسابقهطولانیبرخورداراستوهموارهتوسعهطرحهایدریامحوردرسواحلدردستورکارخود
قراردادهاست.ویازایجادشهرهایمولددرسواحلخبردادوتصریحکرد:یکیازبرنامههایمهمدولتسیزدهمایجادخانهوخانوادههایمولددرقالبکانونیا

شهرمولداستکهاستانبوشهردراینعرصهپیشتازاست.
رییسسازمانشیلاتایرانازاجراییشدنمصوبهسفررئیسجمهوردرزمینهایجادخانهویاشهرمولددراستانبوشهرخبردادوتصریحکرد:دراینراستااراضی

موردنظردراجراییشدنشهرمولدازمنابعطبیعیبهشهرکهایکشاورزیاستانبوشهرتحویلشدوامسالاینمهمبهمرحلهبهرهبرداریمیرسد.
حسینیبیانکرد:درشهرهایمولددرواگذاریاراضیدرقالبزمینمسکونی،تولیدهمدردستورکارقرارمیگیردودرسواحلطرحهایپرورشآبزیاناجرایی
میشود.معاونوزیرجهادکشاورزیتوسعهسواحلدراجراییشدنشهرهاوکانونهایمولدرایکیازطرحهایمهمشیلاتدانستوگفت:نگاهسازمانشیلاتبه

دریاوسواحلتوسعهدریامحوراست.
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قطر یا امارات؟ گزینه های بعدی فرهاد مجیدی همچنان جایی دور از ایران است.به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛ هفته بیست ویکم لیگ برتر امارات در حالی برگزار شد که تنها 5 هفته 
دیگر تا پایان این رقابت ها باقی مانده است؛ هر چند به نظر می رسد با توجه به اختلاف ایجاد شده در صدر جدول باید از حالا الوصل را قهرمان دانسته و در قعر جدول نیز حتا را سقوط کرده 
بدانیم. این در شرایطی هست که در میانه های نیم فصل دوم این رقابت ها فرهاد مجیدی و الاتحاد کلبا برای جدایی به توافق رسیده تا دوباره مساله آینده سرمربیگری مجیدی که سابقه قهرمانی 
با استقلال را دارد مورد توجه قرار گیرد.در این خصوص چندی پیش و تا قبل از انتخاب مطهری به عنوان سرمربی تراکتور، گفته می شد مجیدی نیز در بین گزینه های سرمربیگری این تیم 
تبریزی قرار دارد اما همان زمان مدیر برنامه های این چهره از رد کردن این پیشنهاد توسط فرهاد خبر داد. البته مجیدی دقیقا همان کاری را کرد که قبل از عید با تیم ملی امید هم انجام داده 
بود و پیشنهاد هدایت این تیم را نپذیرفته بود. از سوی دیگر نیز مدتی پیش از پیشنهاد چند تیم اماراتی به مجیدی خبر دادیم و این درصورتی است که مجیدی اخیرا پیشنهاد سرمربیگری 

تیم ملی امید این کشور را هم دریافت کرده بود. 

  مدافع استقلال در تمرین های گروهی
مدافع استقلال مشکلی برای همراهی آبی پوشان 

در دیدار برابر تراکتور نخواهد داشت.
 چهارشــنبه هفته جاری هفته بیست وپنجم 
لیگ برتر بیست وســوم با برگزاری هفت دیدار به 
پایان می رسد. در یکی از این مسابقه ها استقلال 
تهران در تبریز مهمان تراکتور خواهد بود. آرمین 
ســهرابیان برای همراهی آبی پوشان در دیدار با 
تراکتور مشــکلی نخواهد داشــت. سهرابیان در 
تمرین های گروهی استقلال حضور یافته است و 
در صورتی که کادر فنی آبی پوشان صلاح بداند، او 
مشکلی برای همراهی تیمش در دیدار چهارشنبه 

نخواهد داشت.
ســهرابیان پیش از دیدار اســتقلال در هفته 
بیست وســوم لیگ برتر در تمرین ها دچار آسیب 

شده بود.
اســتقلال با 5۳ امتیاز در حالی پیشتاز لیگ 
برتر است که پرسپولیس را با یک امتیاز اختلاف 

در تعقیب خود می بیند.

 درخواســت های عجیب استراماچونی 
برای هدایت تراکتور!

سرمربی ســابق اســتقلال با تراکتوری ها به 
توافق نرسید.

؛آندره آ استراماچونی سرمربی سابق استقلال که 
یکی از گزینه های هدایت تراکتور بود به دلیل یک 
درخواست عجیب نوتانست روی نیمکت این تیم 
بنشیند.او در مذاکرات خودش درخواست ۳ میلیون 
یورو از تراکتوری ها کرده بود؛ضمن اینکه شرط 
عجیب دیگری هم برای آنها گذاشته بود؛اینکه هر 
زمان پیشــنهاد بهتری از کشورش داشت بدون 

پرداخت خسارت از ایران برود.
طبیعی اســت که تراکتوری ها تــن به این 
درخواســت های عجیب ندهند و با گزینه های 

دیگر وارد مذاکره شوند.

 تساوی »آویســپا« در حضور شهاب 
زاهدی

تیم فوتبال »آویسپا فوکوئاکا« در حضور لژیونر 
ایرانی خود برابر تیم »وردی« متوقف شد.

در هفته دهم لیگ برتر فوتبال ژاپن موســوم 
به »جی لیگ«، امروز یک شــنبه از ساعت ۸:۳۰ 
تیم های فوتسال »آویسپا فوکوئوکا« و »وردی« به 
مصاف هم رفتند که این دیدار در پایان با تساوی 
بدون گل خاتمه یافت.شهاب زاهدی لژیونر ایرانی 
آویسپا در این دیدار از ابتدا در ترکیب اصلی تیمش 

حضور داشت و ۷۶ دقیقه بازی کرد.
در جدول رده بندی »جی لیگ«، تیم آویسپا با 

۱۲ امتیاز در رده سیزدهم حضور دارد. 

 واکنش AFC به صعود افغانستان به جام 
جهانی فوتسال

کنفدراسیون فوتبال آسیا به صعود افغانستان 
به جام جهانی ۲۰۲۴ فوتسال واکنش نشان داد.

 تیم ملی فوتسال افغانستان موفق شد با برتری 
برابر قرقیزستان در پلی آف جام ملت های آسیا، 
به عنوان آخرین ســهمیه آسیا راهی جام جهانی 

۲۰۲۴ ازبکستان شود.
کنفدراسیون فوتبال آسیا به دنبال این تاریخ 
سازی تیم ملی افغانستان، در خبری به صعود این 
تیم به جام جهانی پرداخت و نوشت: افغانستان با 
برتری برابر قرقیزستان بلیت ازبکستان را به دست 
آورد اولیــن حضورش در جــام جهانی را تجربه 
خواهــد کرد.AFC همچنیــن در صفحه خود در 
شبکه اجتماعی نوشت: بازیکنان افغانستان کار را 

تمام کردند و به جام جهانی رسیدند. 

 رقابــت ۳ پرسپولیســی در مصاف با 
سپاهان

۳ بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس سابقه گلزنی 
برابر سپاهان را در کارنامه خود دارند و در مصاف 

با این تیم به دنبال بهترین شدن هستند.
 تیم های فوتبال پرســپولیس و ســپاهان در 
هفته بیســت و پنجم رقابت های لیگ برتر باید 
روز چهارشنبه ۱۲ اردیبهشت رو در روی هم قرار 
بگیرند. پرسپولیس با 5۲ و سپاهان با ۴5 امتیاز 
به ترتیب در رده های دوم و سوم جدول قرار دارند 
و پیروزی در این بازی برای هر دو تیم از اهمیت 
زیادی برخوردار اســت.در بین بازیکنان فعلی دو 
تیم، ۳ بازیکن از پرســپولیس هر کدام با دو گل 
زده بهتریــن آمار را در مصاف رو در روی دو تیم 
داشته اند. امید عالیشاه، »گئورگی گولسیانی« و 
عیسی آل کثیر با پیراهن پرسپولیس توانسته اند 

دو بار دروازه زردپوشان اصفهانی را باز کنند.
عالیشــاه که بــا مصدومیت مواجه اســت و 
دیدارهای اخیر پرسپولیس را از دست داده بود هنوز 
مشخص نیست که می تواند تیم خود را در مصاف 
حساس برابر سپاهان همراهی کند یا خیر. از سوی 
دیگر، گئورگی گولسیانی و عیسی آل کثیر مشکلی 

برای همراهی پرسپولیس در این بازی ندارند.
گولســیانی و آل کثیر سابقه بازی در سپاهان 
را دارند امــا با پیراهن این تیم نتوانســته اند به 
پرسپولیس گل بزنند. این بازی از ساعت ۱۹:۳۰ 
و در ورزشــگاه آزادی برگزار می شود و باید آیا ۳ 
گلزن برتر پرسپولیس برابر سپاهان در این دیدار 
هــم موفق به باز کــردن دروازه این تیم خواهند 

شد یا خیر.

پرسپولیس اوسمار اولین 
پیروزی خود را مقابل 
تراکتور تجربه کرد که 

موفق شد این تیم را در 
خانه و با نتیجه دو بر صفر 

شکست دهد. در ادامه 
پرسپولیس توانست 

ذوب آهن و فولاد را به 
ترتیب با نتایج یک بر 

صفر و همچنین ۴ بر دو از 
پیش رو بردارد.

سپاهان تصمیم گیرنده تغییرات در پرسپولیس
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سعید جمشیدیان    |   در حالی که »اوسمار ویه را« در پرسپولیس نتایج قابل قبولی را به دست آورده است اما نتیجه دیدار با سپاهان برای آینده این 
مربی در پرسپولیس بسیار مهم است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

دوشنبه 1403/02/10
شماره : 1626

آیا یزدانی به المپیک می رسد؟
 انتخاب نفر منتخب وزن ۸۶ کیلوگرم کشتی آزاد ایران برای حضور در المپیک 

به کلاف سردرگم این روزهای کادر فنی تبدیل شده است.
 تعویق در بازگشــت حســن یزدانی به اردوی تیم ملی کشتی آزاد ایران موجب 
شده تا شــایعات پیرامون سلامت جسمی این قهرمان بیش از پیش باشد. قرار بود 
یزدانی از اول اردیبهشت ماه به اردوی تیم ملی اضافه شود اما وی پس از مشورت با 
کادرفنی این بازگشت را به زمان دیگری موکول کرد.هشتمین مرحله از اردوی تیم 
ملی کشتی آزاد روزهای 5 لغایت ۱۷ اردیبهشت ماه در خانه کشتی شهید مصطفی 
صدرزاده کمپ تیم های ملی کشتی شهید حاج قاسم سلیمانی در حال برگزاری است. 
نام کاپیتان تیم ملی کشتی آزاد بعد از حدود ۲۰۰ در لیست اردونشینان بود اما وی 
اعلام کرده برای تکمیل دوره درمانی و فیزیوتراپی از مرحله بعد در اردو حضور خواهد 
داشت. یزدانی این روزها در استان مازندران و در اردوی تیم کشتی آزاد جوانان در 
حال تمرین و انجام مراحل توانبخشی و فیزیوتراپی است.تاخیر در بازگشت یزدانی 
به اردو، همزمان با انتشار عکس هایی از تمرینات کامران قاسمپور حکایت از آن دارد 
که کادر فنی بیش از پیش نسبت به میزان آمادگی یزدانی تردید دارد. این تردید در 
حالی است که قرار بود یزدانی به همراه قاسمپور به مسابقات رنکینگ دار مجارستان 
اعزام شوند تا ارزیابی کلی و البته محک جدی از این ۲ مدعی برای حضور در وزن ۸۶ 

کیلوگرم بدست آید. این رقابت ها ۱۷ تا ۲۰ خرداد قرار است در بواپست مجارستان 
برگزار شود و با توجه به امتیاز رنکینگی آن به عنوان یکی از معتبرترین مسابقات از 
همین حالا پیش بینی می شود بسیاری از مدعیان دنیای کشتی برای افزایش امتیاز 
رنکینگ خود در آن حضور داشته باشند.علیرضا دبیر رئیس فدراسیون ۲۱ فروردین 
در خصوص برگزاری انتخابی بین حسن و کامران گفت: قطعا هر تصمیمی به نفع تیم 
ملی کشتی کشورم باشد را می گیرم. درباره وزن ۸۶ کیلوگرم هر احتمالی وجود دارد. 

اینکه حسن آقا انتخاب شود و اینکه کشتی انتخابی بگذاریم، همه چیز به وضعیت 
کتف حسن آقا بستگی دارد. ما بر اساس وضعیت حسن تصمیم می گیریم، اما حتما 
اشتباهی که دوره خود من شد و بدون تست به المپیک رفتم را نباید بگذاریم تکرار 
شــود. باید حسن بخاطر خودش هم که شده تست شود.وی این را هم گفت: کتف 
حسن از ۳ جا جراحی شده و عمل ساده ای نبوده است. دکتر گفته بود ۴ ماهه روی 
تشک می آید، اما بعد گفتند اردیبهشت به تمرینات بازمی گردد. من خودم کتف عمل 
کرده ام. بعد از عمل کتف باید بتوانی کشــتی تمرین کنی. باید اول ببینیم وضعیت 
حســن چگونه است.تاکید بر برگزاری انتخابی در وزن ۸۶ کیلوگرم و ادامه دار شدن 
غیبت یزدانی در اردوها موجب شد تا روز گذشته یک جلسه سه جانبه بین یزدانی، 
دبیر و محسن کاوه سرمربی تیم ملی در محل فدراسیون تشکیل و بعد از این جلسه 
اخبار غیررسمی حکایت از انصراف یزدانی از مسابقات مجارستان داشت، اخباری که 
در صورت تائید موجب نگرانی اهالی کشــتی خواهد بود.اخبار غیررسمی حکایت از 
اعزام کاپیتان تیم کشتی ایران به تورنمنت سرکیسیان )۲5 خرداد( در کشور ارمنستان 
دارد؛ تورنمنتی که در زمره رنکینگ دارهای اتحادیه جهانی کشــتی نیست و سطح 
آن نیز در مقایسه با مجارستان در این شرایط قابل مقایسه نخواهد بود. سال گذشته 
فدراسیون کشتی برای حضور در این تورنمنت، منتخب کشتی آزاد تهران را اعزام کرد.

نکونام کار بزرگی کرد
مهاجم سابق تراکتور و استقلال درباره دیدار دو تیم در هفته 
بیســت و پنجم لیگ برتر می گویــد »هر دو تیم بازیکنان خوبی 
دارند و تیمی در این بازی موفق می شــود که بتواند میانه زمین 

را مال خود کند.«
سید مهدی سیدصالحی، درباره دیدار حساس تراکتور و استقلال 
در جریان هفته بیست وپنجم لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: بازی های 
تراکتور و استقلال همواره حساسیت بالایی داشته اند. هر دو تیم 
پرطرفدار هستند و این بازی در تبریز و با حضور هواداران قشنگ تر 
می شود.او ادامه داد: استقلال از جام حذفی کنار رفته و تنها جام 

قابل دسترس برای این تیم، لیگ برتر است و این دیدار یک بازی ۶ امتیازی برای استقلال به حساب می آید. با توجه به اختلاف 
یک امتیازی پرسپولیس با استقلال، استقلال در صورت برد حاشیه امن بهتری در صدر جدول خواهد داشت. با توجه به شرایط 
اســتقلال، جواد نکونام تا اینجا کار بزرگی انجام داده اســت. این تیم بدون اردوی تدارکاتی و علی رغم اینکه خواسته های جواد 

نکونام برآورده نشد، توانست در صدر جدول قرار بگیرد و به دنبال قهرمانی باشد.
مهاجم سابق تراکتور گفت: امسال تراکتور تغییرات زیادی داشت. زمانی که خمس به تراکتور آمد با نفراتی که بردیف جذب 
کرده بود کار کرد و امسال شاکله تیم را کاملا تغییر داد و اگر نگاه کنید چندین هفته به ترکیب ثابت نرسید و همین باعث نتایج 
سینوسی تراکتور بود. باخت ۴ بر یک مقابل ذوب آهن در لیگ برتر باعث شد که تراکتور دچار حاشیه شود اما با صعود در جام 

حذفی شرایط تا حدودی بهتر شد.
ســیدصالحی افزود: هر دو تیم تراکتور و اســتقلال، بازیکنان خوبی دارند و تیمی در این بازی موفق می شود که بتواند میانه 
زمین را مال خود کند. تراکتور به دنبال بازی مالکانه است و استقلال با بازیکنان خوبی که دارد به دنبال این است که ۳ امتیاز 
بازی را به دست بیاورد و تراکتور هم چنین تفکری دارد. باید دید روز بازی تفکرات مطهری و نکونام به چه صورت خواهد بود. 
طبیعتاً هر تیمی بتواند مالکیت را در اختیار بگیرد و از عمق خط دفاعی استفاده کند و تمرکز کافی را داشته باشد، سه امتیاز را 
کسب می کند. در این مسابقه اولین موقعیت، آخرین موقعیت خواهد بود و باید دید کدام کادر توانسته بهتر آنالیز کند و کدام 

تیم آمادگی روحی بهتری دارد.
او در رابطــه با حضور احتمالی یحیی گل محمدی روی نیمکــت تراکتور گفت: طبیعتاً گل محمدی در این ۶-5 بازی پایانی 
لیگ نمی تواند کار خاصی انجام دهد چون تیم را خودش نبسته و باید فصل آینده بازیکن جذب کند و تفکراتش را پیاده کند. 
البته گل محمدی در مقطعی در تراکتور حضور داشت و با جو آشناست. مطمئناً گل محمدی به دنبال این است که آرامش را به 
تراکتور برگرداند و در این چند بازی روی مسائل روحی و روانی و اینکه کدام بازیکن در کدام پست عملکرد بهتری دارد، کار کند.

سیاوش اکبرپور به همکاری خود تا پایان فصل در تیم استقلال 
آبی پوش ملاثانی ادامه می دهد.

با اعلام ابراهیم هاشم پور سخنگو و مدیر روابط عمومی باشگاه 
اســتقلال ملاثانی، سیاوش اکبرپور سرمربی استقلال ملاثانی از 

امروز در تمرینات این تیم حاضر می شود.
در بیانیه باشگاه استقلال ملاثانی نیز آمده است:

»با توجه به رایزنی ها و گفت و گوهای صورت گرفته از سوی 
ارکان باشگاه، پس از بازی با سپاهان، جناب آقای سیاوش اکبرپور 
به خانه خود بازگشت و تا پایان فصل جاری لیگ یک فوتبال کشور 

با اقتدار و نشاط بیش از گذشته در کنار مردم خوزستان و در جایگاه سرمربی استقلال ملاثانی خواهد ماند.
ســیاوش آقای اکبرپور از عدم توجه مســئولان اســتان به ویژه مدیران صنایع و بی تفاوتی آنان در قبال فوتبال خوزستان 
خصوصا عدم حمایت مالی آن ها از باشگاه مردمی استقلال ملاثانی به شدت ناراحت بوده و همین امر موجب نگرانی و اعلام 

کناره گیری وی شد.
 ایشان بر این باور است که می توان از رهگذر مسئولیت های اجتماعی به ورزش مناطق محروم کمک تا بازیکنان شایسته ای 
همچون مجموعه تیم استقلال ملاثانی جایگاه خود را در سطح فوتبال ملی و منطقه ای پیدا کنند،اما متاسفانه به جای تمهید 

زمینه ها و تامین زیرساخت ها یک مربی و کادر فنی باید درگیر موضوع زمین بازی و مسائل ریز و درشت بشوند.
به هر حال رخداد تلخ لغو بازی مقابل فجر سپاسی و همچنین حتی عدم حضور فیزیکی مسئولان استان برای تماشای مصاف 
تیم استقلال ملاثانی در برابر سپاهان و تشویق جوانان ارزشمند این خطه سبب ناراحتی و تکدر خاطر جناب اکبر پور شده بود 
که با نشست مسئولان باشگاه و کادر فنی با ایشان داشت ضمن تاکید بر نقش موثر سیاوش اکبرپور در راستای حرکت رو به 
رشد تیم خواهان استمرار حضور وی به عنوان سرمربی شدند که وی نیز براساس روحیه جوانمردی، ورزشی و عشق به مردم 

خوزستان با گذشت از گذشته ها بر همراهی مقتدرانه خود با تیم استقلال ملاثانی در جایگاه سرمربی تاکید کرد.«
 سیاوش اکبرپور سرمربی استقلال آبی پوش ملاثانی در نشست خبری بعد از بازی با سپاهان در یک هشتم نهایی جام حذفی که 
روز جمعه در اهواز برگزار شد، عنوان کرد »من ۱۲ هفته است که اینجا هستم و خیلی سختی کشیدم و فکر می کنم پیر شدم اما به 
خاطر عشقی که به شغل و بازیکنانم داشتم، تحمل کردم، اما متاسفانه امروز اتفاقی افتاد که برخلاف میل باطنی ام استعفا می دهم. 
امروز برای بازیکنانم دلم خیلی سوخت و اتفاقی بیرون از زمین افتاد که برای من خوشایند نیست. من هیچ وقت اخلاق را به ورزش 
 و پول ترجیح نمی دهم و این اتفاق اخلاقی خوب نبود و با عذرخواهی از بازیکنانم و مردم خوزستان و مسئولانی که تا امروز به ما 

کمک کرده اند، استعفا می دهم.«

بازگشت اکبرپور به استقلال ملاثانی

فرهاد مجیدی به ایران بر 
نمی گردد

 پس از جدایی یحیی گل محمدی از هدایت تیم فوتبال پرســپولیس، مدیران این باشــگاه »اوسمار ویه را« دستیار برزیلی 
او را به عنوان ســرمربی جدید پرســپولیس انتخاب کردند که همان ابتدا با مخالفت برخی از پیشکسوتان و هواداران این تیم 
همراه شد اما در ادامه اوسمار توانست نتایج بسیار خوبی را با پرسپولیس کسب کند و در پایان هفته بیست و چهارم اختلاف 

این تیم با صدر جدول تنها یک امتیاز است.
»اوسمار« در اولین بازی خود در هفته شانزدهم لیگ برتر برابر آلومینیوم اراک قرار گرفت و روی اشتباه علیرضا بیرانوند 
سرخ ها این بازی را با نتیجه یک بر صفر به حریف خود واگذار کردند تا مربی برزیلی شروع تلخی را با پرسپولیس داشته باشد. 
در ادامه نحوه نمایش سرخ ها مورد پسند هواداران شد و روند رو به رشد این تیم باعث شد تا خود را به عنوان یکی از دو مدعی 
اصلی قهرمانی معرفی کند. ناگفته نماند اضافه شــدن بازیکنان خارجی با کیفیت از جمله »اوســتون ارونوف« و »عبدالکریم 

حسن« و بازگشت عیسی آل کثیر در روند نتیجه گیری پرسپولیس بی تأثیر نبوده است.
پرسپولیس اوسمار اولین پیروزی خود را مقابل تراکتور تجربه کرد که موفق شد این تیم را در خانه و با نتیجه دو بر صفر 
شکست دهد. در ادامه پرسپولیس توانست ذوب آهن و فولاد را به ترتیب با نتایج یک بر صفر و همچنین ۴ بر دو از پیش رو 
بردارد تا بازیکنان پرســپولیس با روحیه ای مضاعف گام به دیدار با اســتقلال در دربی صد و سوم بگذارند. پرسپولیس در این 

بازی نتوانست استقلال را شکست دهد تا با کسب نتیجه تساوی دو امتیاز حساس برای این تیم از بین رود.

 میانگین ۴/ ۲ امتیاز اوسمار در پرسپولیس
روند پیروزی های سریالی پرسپولیس پس از دیدار با استقلال ادامه داشت و شاگردان اوسمار 
به ترتیب توانستند، پیکان، گل گهر، ملوان و صنعت نفت آبادان را شکست دهند. اوسمار تاکنون 
در ۹ دیدار لیگ برتر هدایت پرســپولیس را عهده دار بوده اســت و از مجموع ۲۷ امتیاز او ۲۲ 
امتیاز را کســب کرده و تا به این لحظه میانگین ۴/ ۲  امتیاز در هر بازی را در کارنامه خود به 

ثبت رسانده است.

 آلومینیوم ترمز اوسمار را کشید
در جام حذفی پرسپولیس با هدایت اوسمار در اولین بازی خود توانست به راحتی و با نتیجه 
۳ بر صفر نفت و گاز گچســاران را در ورزشگاه آزادی شکست دهد تا راهی مرحله یک هشتم 

نهایی شود. 
پس از انجام قرعه کشــی، آلومینیوم اراک حریف سرخ پوشــان در این مرحله شد. اوسمار 
که ســابقه یک شکســت تلخ را برابر این تیم در اراک داشت، این بار باید در جام حذفی مقابل 

آلومینیوم قرار می گرفت.
 تیم های آلومینیوم و پرســپولیس روز جمعه ۷ اردیبهشــت در جام حذفی رو در روی هم 
قرار گرفتند و با اینکه پرسپولیس دو بار از حریف خود پیش افتاد اما در نهایت کار به ضربات 
پنالتی کشــیده شد و شاگردان سید مجتبی حسینی موفق شدند با نتیجه ۶ بر 5 پرسپولیس 
را شکســت دهند تا اوســمار یک کابوس دیگر را در اراک تجربه کنــد و تیمش خداحافظی 

زودهنگامی با مسابقات داشت.

 سپاهان تصمیم گیرنده ماندن یا نماندن مربی برزیلی در پرسپولیس
پرسپولیس ۶ بازی حساس دیگر را تا پایان لیگ برتر در پیش دارد و از آنجا که اختلاف این 
تیم با استقلال تهران در صدر جدول تنها یک امتیاز است دیدارهای باقی مانده برای هر دو تیم 

از حساسیت بسیار بالایی برخوردار است. 
سرخ پوشــان در هفته بیســت و پنجم لیگ برتر باید در ورزشگاه آزادی رو در روی سپاهان 
قرار گیرند که نتیجه این بازی نیز برای آینده اوســمار در پرســپولیس بسیار مهم خواهد بود. 
اگر پرسپولیس نتواند نتیجه لازم را از این بازی بگیرد شاید اوسمار برای فصل آینده در جمع 

سرخ ها نباشد.
پــس از شکســت پرســپولیس برابــر آلومینیــوم و حذف از جــام حذفــی زمزمه هایی 
مبنــی بــر عدم تمدیــد قــرارداد با اوســمار ویه را بــه گوش رســید و حســین بادامکی 
 معاون ورزشــی باشــگاه پرســپولیس در پایــان این دیــدار و در مواجه با ســوالی مبنی بر 
تمدید قرارداد با اوسمار ویه را گفت: او تا حالا عملکرد خوبی داشته و تصمیم گیرنده مدیرعامل 

و هیأت مدیره پرسپولیس هستند.
۸5 درصد از سهام باشگاه پرسپولیس روز سوم اردیبهشت به کنسرسیوم بانکی شامل ۶ بانک 
)شهر، تجارت، ملت، رفاه، صادرات، اقتصاد نوین( واگذار شد که بنا بر اعلام سید محمدمهدی 
احمدی مدیرعامل بانک شــهر، ۳ کرســی در هیأت مدیره در اختیار این بانک خواهد بود و 
همچنین انتخاب مدیرعامل باشگاه پرسپولیس نیز بر عهده بانک شهر است. همچنین دو بانک 
 ملت و تجارت نیز صاحب دو کرسی هستند و انتخاب رئیس هیأت مدیره باشگاه پرسپوایس بر 

عهده این دو بانک خواهد بود.

 ایجنت ها دنبال ورود به کنسرسیوم!
بــا توجه به حضور مالکان جدید پرســپولیس حالا فقط تصمیــم گیرنده ماندن یا نماندن 
اوســمار در این تیم مدیران فعلی پرســپولیس نیســتند و قطعاً مالکان جدید تصمیم نهایی 
را خواهنــد گرفــت. همچنین در این بین برخی از ایجنت ها در حــال نزدیک کردن خود به 
 مالکان جدید باشگاه پرسپولیس هستند تا گزینه های مد نظر خود را به عنوان سرمربی جدید 

پرسپولیس انتخاب کنند.
حال باید دید آیا ویه را که بار دیگر تغییر در نگرش به تمدید قرارداد او ایجا شــده اســت با 
چهنتیجه ای از دیدار با سپاهان اصفهان در لیگ برتر خارج می شود تا بتواند نظر مدیران جدید 

باشگاه را برای هرگونه همکاری فراهم کند.
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دلار  59.600

یورو 66.400

پوند  77.650

درهم  17.350

لیر  1.850

سکه  تمام  41.400.000

سکه نیم  23.850.000

سکه ربع  14.800.000

سکه یک گرمی  6.550.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

هاوال رپتور، شاسی بلند آفرود 
هیبرید یا دیفندر چینی با نام 
آمریکایی!

هاوال رپتور یک شاسی بلند آفرودی است که صرفاً با پیشرانه 
پلاگین هیبریدی ۱.۵ لیتری تولید می شود و قیمت پایه ۲۳ هزار 
دلاری دارد.شرکت چینی هاوال متعلق به گریت وال از اواسط 
سال گذشته عرضه شاسی بلند آفرودی جدیدی بنام رپتور را 
آغاز کرد و حالا برای مدل ۲۰۲۴ نسخه جدید آن را با ارتقاءها 
جزئی معرفی کرده اســت. این خودرو در چهار تیپ مختلف 
با قوای محرکه پلاگین هیبریدی و قیمتی از ۱۶۵,۸۰۰ یوآن 
معادل ۲۳ هزار دلار تا ۱۹۲,۸۰۰ یوآن معادل ۲۶,۶۰۰ دلار به 

بازار عرضه می شود.طراحی بیرونی رپتور نسبت به قبل تغییری 
را تجربه نکرده اما فاصله خودرو با زمین از ۲۰۰ میلی متر به 
۲۲۱ میلی متر و قابلیت حرکت در آب از ۵۶ سانتی متر به ۵۸ 
سانتی متر افزایش پیدا کرده است. علاوه بر این، زاویه حمله 
از ۲۴ درجه به ۲۵ درجه، زاویه فرار از ۳۰ درجه به ۳۲ درجه 
و زاویه شکســت از ۱۹ درجه به ۲۰ درجه افزایش پیدا کرده 
است. رینگ و لاستیک های استاندارد این شاسی بلند چینی از 

نوع ۱۹ اینچی ۲۲۵ است.

صاحب امتیاز: موسسه مطبوعاتی دانش پیام بامداد نوین
مدیر مسئول: کریم حسن پور

سردبیر: جمشید بیرامی 
چاپ: جام جم

آدرس: تهران، بلوار مرزداران، خیابان ایثار ، انتهای کوچه مالک، پلاک 61
  : Avaayeeghtesad@gmail.com           021 49105666  :تلفن

گستره توزیع : سراسری     
    شرکت توزیع : نشر گستر 

Gmail

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
دوشنبه 1403/02/10
شماره : 1626

همزمان با رشد قیمت دلار آمریکا، قیمت طلا در تلاش 
است تا جایگاه خود را نزدیک به ۲,۳۵۰ دلار حفظ کند.

 )XAU/USD( به نقل از »اف ایکس استریت« قیمت طلا 
در اوایل جلســه ی روز جمعه نیویورک، از سطح ۲,۳۵۰ 

دلار عقب نشینی کرد.
علت تغییر روند قیمت فلز زرد، انتشار داده های شاخص 
قیمت هزینه ی مصرف شــخصی )PCE( ســالانه ایالات 
متحده در ماه مارس بود که در سطحی بالاتر از برآوردها 
باقی ماند. از سوی دیگر، داده های سالانه ی تورم زمینه ای 
با سرعت ۲,7 درصد بالاتر از برآوردهای ۲,۶ درصد افزایش 

یافت، البته از ۲,۸ درصد ثبت شده در فوریه کمتر بود.
آنچه مسلم است ارقام فراتر از انتظار، بر جذابیت طلا 
تاثیر می گذارد، چرا که امیدها به کاهش نرخ بهره فدرال 
رزرو را در نشست سیاست پولی سپتامبر کاهش می دهد. 
افزون بــر آن، داده های ماهانه ی تورم بنیادین مطابق با 
قرائت قبلی و انتظارات، با رشد ۰,۳ درصدی همراه بود. 
بدیهی است که این سناریو نوید خوبی برای بازده اوراق 
قرضه و دلار آمریکاســت.در چشم انداز دیگر، بازده اوراق 
قرضه ۱۰ ســاله آمریکا با کاهش جزئی، به ۴,۶۹ درصد 
رسیده، اما همچنان به بالاترین سطح پنج ماهه ی خود 
نزدیک اســت. از آنجا که توقف پیشرفت در کاهش تورم 
به ســمت هدف ۲ درصدی، چشم انداز کاهش نرخ بهره 
توسط فدرال رزرو را تا اواخر امسال تقویت می کند، بازدهی 
ثابت می ماند.در عین حال، شاخص دلار آمریکا )DXY(، که 
ارزش دلار را در برابر شش ارز اصلی دنبال می کند، پس از 
داده های تورمی داغ تر از حد انتظار، به ۱۰۵,۸۰ بازگشت.

قبل از این، دلار آمریکا روز پنج شــنبه پس از رشــد 
ضعیف تولید ناخالص داخلی ســه ماهــه ی اول آمریکا 
ســقوط کرد. البته این آمار تولید ضعیف، تردیدها را در 
مورد توانایی اقتصاد برای حفظ قدرت خود در سه ماهه ی 

آتی برانگیخت.
محرک هــای روزانه ی بازار: همزمــان با افزایش دلار 
آمریکا، قیمــت طلا کاهش می یابدقیمت طلا در تلاش 
است تا جایگاه خود را نزدیک به ۲,۳۵۰ دلار حفظ کند، 
چرا که دلار آمریکا در پی انتشار داده های تورم هسته ی 
مرکزی ایالات متحده در ماه مارس که داغ تر از حد انتظار 
بود، با رشــد قیمت همراه بود.پیش از این، دلار آمریکا از 
نرخ رشد اقتصادی ضعیف تر از حد انتظار در سه ماهه ی 
اول رنج می برد. اقتصاد ایالات متحده با ســرعت سالانه 
۱,۶ درصد رشد کرد که کمتر از اتفاق نظر ۲,۵ درصدی 
و نرخ قبلی ۳,۴ درصدی بود. این امر نگرانی ها را در مورد 

چشم انداز اقتصادی ایالات متحده برمی انگیزد.
در نگاهی کلی، یک یا چند عامل مانند مخارج ضعیف 
خانوارها، محرک های پولی محدود یا مخارج کمتر دولت 
می تواند به کاهش شدید رشد تولید ناخالص داخلی منتج 
شود. در تئوری، رشد تولید ناخالص داخلی ضعیف تر از حد 
انتظار باید منجر به بروز انتظاراتی مبنی بر عقب نشینی 
فدرال رزرو از موضع سیاست پولی محدودکننده خود باشد.

معامله گران به دلیل سرسختی بالاتر شاخص قیمت 
تولید ناخالص داخلی و داده های شــاخص قیمت اصلی 
PCE، از میزان شرط بندی ها مبنی بر کاهش نرخ فدرال 
رزرو می کاهند. شــاخص قیمت تولید ناخالص داخلی از 

۱,7 درصد قبلی به ۳,۱ درصد افزایش یافت.
 ،CME و اما مطابق با گزارش ابزار نظارت بر نرخ گروه
احتمال کاهش نرخ بهره در ماه سپتامبر ۵۹ درصد است 
که در مقایسه با ۶۹ درصدی که یک هفته پیش ثبت شده 

بود، به میزان کمتری اشاره دارد.
در عین حال، ســرمایه گذاران تمرکز خود را بر روی 
داده های شاخص قیمت اصلی PCE ایالات متحده برای 
ماه مارس معطوف می کنند که می تواند سرنخ های بیشتری 
درباره ی زمانی که فدرال رزرو شروع به کاهش نرخ های 

بهره کند، ارائه دهد.
گذشــته از آن، داده های مربوط به تورم در آستانه ی 
نشســت سیاســت پولی در اول ماه مه، که در آن انتظار 
می رود بانک مرکزی ایالات متحده به طور گســترده ای 
نرخ هــای بهره را در محدوده ۵,۲۵ تا ۵,۵۰ درصد بدون 
تغییر نگه دارد، چشــم انداز نرخ بهره فدرال رزرو را تحت 

تاثیر قرار خواهد داد.
قیمت طلا پس از کشــف علاقــه ی خرید نزدیک به 
میانگین متحرک نمایی ۲۰ روزه )EMA-۲۰( که حدود 
۲۳۱۵ دلار معامله می شــود، بــار دیگر افزایش یافت. از 
آنجا که میانگین متحرک نمایــی )EMA( از کوتاه مدت 
تا بلندمدت در حال افزایش است، جذابیت بازه ی زمانی 

بلندمدت همچنان قوی باقی می ماند.
از جنبه نزولی، پایین ترین سطح سه هفته ای نزدیک 
به ۲۲۶۵ دلار و بالاترین سطح ۲۱ مارس در ۲۲۲۳ دلار 

مناطق حمایتی اصلی برای قیمت طلا خواهند بود.

تداوم تلاش طلا برای 
حفظ جایگاه

امارات متحده عربی در حال اســتقرار بازوهای 
رباتیک در پمپ های بنزین خود برای رباتیک کردن 
روند ســوختگیری اســت تا به لطف این بازوهای 
رباتیــک، بیش از ۲۰ میلیون نفر ســوخت بهتر و 

سریع تری را برای خودروهای خود دریافت کنند.
شــرکت ملی نفت ابوظبی جدیدترین نوآوری 
خــود را معرفی کرد. یک بــازوی رباتیک که برای 
ســوخت گیری خودرو در پمپ بنزین ظرف چند 

ثانیه طراحی شده است.
به نقل از آی ای، این بازوی رباتیک دریچه بنزین 
خــودرو را باز می کند، درپوش آن را جدا می کند و 

باک را به شکل دقیق و آسان پر می کند.
این بــازوی رباتیک نه تنها باک خــودرو را پر 
می کند، بلکــه به لطف بهره گیری از یک برنامه در 
وقت افراد نیز صرفه جویی می کند. این برنامه تضمین 
می کند که دقیقاً مقدار ســوخت مورد نیاز خود را 

دریافت می کنید.
توســعه این بازوی رباتیک بیش از یک سال به 
طول انجامیده است. این سیستم نه تنها سریع است، 
بلکه برای سازگار بودن با محیط زیست و به حداقل 

رساندن خطرات نشت سوخت ایجاد شده است.
وقتی به یکی از پمپ های بنزین ADNOC که به 
این فناوری مجهز هســتند، می رسید، نوع سوخت 
خــود را انتخاب می کنید و روی صفحه لمســی یا 
برنامه مخصوص آن روی گوشــی هوشــمند خود 

انتخاب می کنید.
سپس یک بازوی رباتیک با یک نازل و حسگرهای 
مناســب اطمینان حاصل می کند که نازل هنگام 
پمپاژ سوخت به درستی تراز شده است. دوربین ها و 
حسگرها بر این فرآیند نظارت می کنند و در عین حال 
اطمینان می دهند که همه چیز به درستی و ایمن 
انجام می شود.سرانجام هنگامی که سوخت رسانی به 
پایان می رسد، بازوی رباتیک نازل را عقب می کشد 
و با بســتن درب باک و دریچه ســوخت، راننده را 
راهی می کند.توســعه این بازوی رباتیک بخشی از 
یک اســتراتژی پنج ساله است تا اطمینان حاصل 
شود که خودروها به درستی سوختگیری می کنند.

ایــن فناوری همچنین به عنوان مثال بهره وری 
کارگران را افزایش می دهد که به معنای صرف کردن 
ســاعات کمتری در فضای باز در گرما و سرماست. 
ضمن اینکه برای مشتریان نیز این به معنای انتظار 

کمتر است.

بازوی رباتیک در ابوظبی 
برای مردم بنزین می زند

رونمایی از کانسپت جیلی گلکسی استارشیپ

هوش مصنوعی جدید چین از GPT پیشی گرفت

شرکت جیلی در نمایشگاه خودروی پکن ۲۰۲۴ از محصول 
کانسپت گلکسی استارشیپ رونمایی کرد.

چینی ها با این کانســپت پیش نمایشی از یک شاسی بلند 
پلاگین هیبریدی پرچم دار را انجام داده اند. قرار اســت نسخه 
تولیدی گلکســی استارشیپ از ســال آینده و با نام احتمالی 
گلکســی L9 راهی بازار شود. جیلی اولین بار در سال قبل زیر 
برند گلکســی را معرفی کرد و در همان زمان اعلام نمود این 
 L7 ،L6 ،L5 شرکت چهار محصول پلاگین هیبریدی با نام های

و L9 را در دو سال آینده تولید خواهد کرد.
این شاســی بلند بــزرگ با طول بیــش از ۵ متر به خاطر 
درهای متفاوت موسوم به خودکشی و گالوینگ بسیار متمایز 
جلوه می کند. این ویژگی به احتمال زیاد در نســخه تولیدی 
دیده نخواهد شــد هرچند برخی دیگر از ویژگی های گلکسی 
استارشــیپ شــاید به مدل نهایی راه یابند. بخش جلوی این 
خــودرو همانند خودروهای برقی مســدود بوده و از طراحی 
ماتریکس مشابه گلکسی E8 استفاده می کند. در نمای جانبی 
جیلی گلکسی استارشــیپ خطوط سرراستی بکار رفته اند و 
دســتگیره های در پنهان و رینگ های سه گوش نیز جزو دیگر 
ویژگی های بصری هســتند. احتمالاً این نــوع طراحی برای 
آیرودینامیک بهتر بکار رفته هرچند امکان دارد نسخه نهایی 
نیز از آن بهره ببرد. در بخش پشــتی نیز دو بال کوسه ای در 
سقف نصب شده که با همراهی لوگوی جیلی ترکیب جالب و 

متفاوتی ایجاد می کند.

طراحی کابین جیلی گلکسی استارشیپ مشابه فیلم های 
علمی تخیلی اســت و صندلی های این خودرو نه می توانند به 
حالت تخت دربیایند بلکه امکان خروج از خودرو را نیز دارند. از 
دیگر ویژگی های کابین می توان به هوش مصنوعی و تکنولوژی 
تابش هولوگرافیک و تصویرسازی شخصی اشاره کرد. نیروبخش 
این تجهیزات نیز چیپ کوالکام اســنپ دراگون ۸۲۹۵ است. 
همچنین سیستم یکپارچه ای نیز برای گوشی های هوشمند، 

پهپادها و عینک های هوشمند وجود خواهد داشت.
اما همان طور که گفته شــد امکان دارد برخی ویژگی های 
شاســی بلند مفهومی جیلی به نمونــه تولیدی راه یابد. اولین 
ویژگی به پلتفرم جدید GEA مربوط می شــود که از معماری 
قبلی SEA مشتق شده و در محصولات گوناگون این خودروساز 
بکار می رود. پلتفرم GEA می تواند از قوای محرکه برقی خالص، 
برقی با سیســتم افزایش دهنده پیمایش و پلاگین هیبریدی 
پشتیبانی کند. گلکسی استارشــیپ به نسل جدید سیستم 

پلاگین هیبریدی ثور جیلی مجهز شده و پیشرانه درون سوز 
آن بالاتریــن راندمان گرمایی در دنیا یعنی ۴۶ درصد را دارد. 
چینی ها ادعا می کنند شــعاع حرکتی ترکیبی این خودرو به 
بیــش از ۲۰۰۰ کیلومتر و مصرف ســوخت آن به کمتر از ۳ 

لیتر در صد کیلومتر می رسد.
همچنین پلتفرم GEA جیلی باعث استفاده از یک اکوسیستم 
دیجیتالی هوش مصنوعی برای خودروهای مدرن می شــود. 
شاسی دیجیتال هوش مصنوعی این برند نیز توسط خود جیلی 
توسعه یافته و با ویژگی هایی همچون فرمان با سیم، سیستم 
خودران و... همراه اســت. گفته می شود زمان پاسخ خودرو به 
محرک ها به ۴ میلی ثانیه می رســد و بنابراین خودرو می تواند 
به صورت خودران حرکت کند. یکی دیگر از ویژگی های کانسپت 
جیلی گلکسی استارشیپ سیستم درایو الکتریک هوشمند ۱۱ 

در ۱ خواهد بود.
جیلی می گوید این موتور برقی سبک ترین، کوچک ترین و 
کاراترین سیستم الکتریک دنیای خودروست که درعین حال 
باعث بهبــود راندمان انرژی و پرفورمنس خودرو می شــود. 
جیلــی ادعا کرده کارایی موتور برقی این کانســپت به حدود 
۹۰ درصــد رســیده و وزن آن حــدود ۸۰ کیلوگرم اســت. 
چینی هــا همچنین اظهار داشــته اند اســتفاده از تکنولوژی 
 یکپارچه سازی سیلیکون کاربید هیبرید باعث می شود میزان

 سیلیکون کاربید مصرفی برای پلتفرم معماری ۸۰۰ ولتی تا 
7۵ درصد کاهش یابد.

 SenseNova(۵.۰ چینی ها می گویند جدیدترین مدل هوش مصنوعی آنها موسوم به سنس نوا
۵.۰( از مدل GPT-۴ توسعه یافته توسط شرکت اوپن ای آی)OpenAI( پیشی گرفته است.

 در تحولی جدید در حوزه هوش مصنوعی، شــرکت چینی سنس تایم)SenseTime( از مدل 
جدید هوش مصنوعی خود موسوم به SenseNova ۵.۰ رونمایی کرد که به نظر می رسد عملکرد 

این مدل هوش مصنوعی مولد بهتر از مدل زبان بزرگ چندوجهی شرکت اوپن ای آی 
به نام GPT-۴ است.

به نقل از مدیوم، مدل هوش مصنوعی SenseNova ۵.۰ توانسته است از 
GPT-۴ که بسیار تحسین شده در معیارهای مختلف بهتر عمل کند. این 
مدل در اقداماتی شامل استدلال منطقی و نوشتن، خلاقانه تر عمل کرده 
است.این مدل جدید توانایی بهتری برای درک و تولید متنی شبیه به 
انســان را به تصویر می کشد که عملی بودن و راه حل های مؤثری را که 

برای کاربردهای دنیای واقعی اعمال می شوند، به نمایش می گذارد.

  سنس نوا؛ یک مدل ترکیبی
مدل SenseNova ۵.۰، بزرگترین مدل شرکت سنس تایم است که روز 

۸ آوریل ۲۰۲۴ در رویداد Tech Day در شانگهای چین رونمایی شد.
این مدل جدید هوش مصنوعی مولد یک پیشــرفت قابل توجه در حوزه هوش 

مصنوعی است. این مدل به عنوان یک مدل ترکیبی عمل می کند که هر دو معماری شبکه 
عصبی ترانسفورماتور و بازگشتی را یکپارچه می کند.

عــلاوه بر این، بر روی مجموعه داده های متنوعی از بیش از ۱۰ میلیارد توکن از چندین زبان 
و منابع آموزش دیده است.شــرکت ســازنده آن می گوید SenseNova ۵.۰ بیش از ۱۰ ترابایت 
آموزش توکن را پشت سر گذاشته است که حجم زیادی از داده های مصنوعی را پوشش می دهد.

این مدل از ترکیبی از متخصصان برای پوشش تقریباً ۲۰۰ هزار استنتاج استفاده کرده که کارایی 
آن را افزایش داده اســت و پیشــرفت های کلیدی آن در دانش، ریاضیات، استدلال و قابلیت های 

کدگذاری نمایان اســت.عملکرد برتر SenseNova ۵.۰ نشــان دهنده پیدایش یک رقیب برای 
ChatGPT با تکنیک های پیشرفته و بهینه سازی یادگیری است که می تواند حجم زیادی از داده ها را 
به طور موثر اداره کند. به همین دلیل قادر به تولید خروجی های دقیق تر و ارائه برنامه های کاربردی 
در صنایع مختلف است.دکتر ژو لی، رئیس و مدیرعامل شرکت سنس تایم در بیانیه ای رسمی گفت: 
در عصر هوش جامع مصنوعی)AGI(، سه عنصر داده، الگوریتم و قدرت محاسباتی در 
حال تحول جدیدی هســتند. تعداد پارامترهای مدل به طور تصاعدی افزایش 
می یابد و حجم داده ها با معرفی روش های چندگانه به شدت افزایش می یابد 

که منجر به افزایش مداوم تقاضا برای قدرت محاسباتی می شود.
 Artificial(هوش جامع عمومی مصنوعی یا هوش عمومی مصنوعی
general intelligence( هوش ماشینی است که می تواند با موفقیت هر 
کار فکری را که یک انسان قادر به انجام آن باشد، اجرا کند. این موضوع، 
هدف اصلی برخی از پژوهش هــای حوزه هوش مصنوعی و موضوعی 
رایج در داستان های علمی و نیز آینده پژوهی است. به هوش مصنوعی 
عمومی، با عناوین »هوش مصنوعی قــوی«، »هوش مصنوعی کامل« یا 
توانایی یک ماشــین در انجام یک »عمل هوشمند عمومی« نیز اشاره شده 
 AGI است.دکتر لی تاکید کرد که این شرکت زیرساخت های مربوط به دوران
 )SenseNova(ساخته و مدل پایه را سنس نوا )SenseCore(را با مدل ســنس کور
نام گــذاری کرده اســت.وی افزود: ما امیدواریم که به  طور مداوم ســرعت تکرار مدل ها و 
قابلیت های حل مشــکل آنها را به روز کنیم و امکانات بیشتری را برای AGI فراهم کنیم.پروفسور 
وانگ شــیائوگانگ یکی از بنیان گذاران ســنس تایم و دانشمند ارشد این شرکت اظهار داشت که 
AGI یک الگوی تحقیقاتی جدید را پدید آورده اســت که مبتنی بر مدل های پایه قدرتمند است 
و قابلیت های جدید را از طریق یادگیری تقویتی و بازخورد انســانی باز می کند، بنابراین به طور 
 موثر وظایف را انجام می دهد.وی افزود: هوش جامع مصنوعی در نهایت به همزیســتی انســان 

و ماشین منجر خواهد شد.

عاطفه دهقان   | یک شــرکت آمریکایی، نوعی 
زیردریایی را طراحی کرده که بشقاب پرنده شناور 
دارد و می تواند هشت سرنشین را به عمق ۲۰۰ متری زیر سطح 

آب ببرد.
 ماجراجویان آینده می توانند ســوار بر یک بشقاب پرنده، از 

دنیای زیر آب دیدن کنند.
به نقل از دیلی میــل، »جیمز باند«)James Bond( در فیلم 
»جاسوســی که مرا دوست داشت« محصول ســال ۱۹77، از 
زیــر امواج فرار کرد و یک صحنه خاطره انگیز را رقم زد اما یک 
زیردریایی جدید باورنکردنی که به شکل یک بشقاب پرنده است، 
فراتر از قابلیت های بخش تحقیق و توســعه تخیلی ســرویس 

اطلاعات مخفی بریتانیا در این فیلم به   نظر می رسد.
زیردریایی »AVA  ۶۶۰« ســاخت شرکت آمریکایی »تریتون 
سابمارینز«)Triton Submarines(، یک پنجره حباب مانند شفاف 
و بزرگ دارد که باعث می شود مسافران احساس کنند با اعماق 
اقیانوس یکی شــده اند. هنگام فرو رفتن تا عمق ۲۰۰ متری زیر 
سطح آب، مهمانان می توانند از شام لذت ببرند، با هم نوشیدنی 

بنوشند یا حتی ازدواج کنند.
با قیمت خرید چشمگیر ۶.۳ میلیون دلار، AVA یک انتخاب 
ارزان نیست.شــرکت تریتون سابمارینز در وبسایت خود نوشته 
اســت که AVA جدید، تجربه های ســرگرم کننده ای را زیر آب 
فراهم می کند. این زیردریایی در حالی که شناور است، می تواند 
به ســرعت دوباره پیکربندی شــود و امکان انجــام دادن انواع 

فعالیت هــا را از جمله خوردن و نوشــیدن، درمان های آب گرم، 
بازی کردن یا حتی عروسی فراهم کند.در وبسایت شرکت تریتون 
سابمارینز آمده اســت: اپراتورها می توانند از این فضا برای ارائه 
دادن تجربیات غیرممکن اســتفاده کنند که مهمانان باهوش را 
شگفت زده و خوشحال می کند. این فضاهای منفرد و وسیع به شما 
انعطاف پذیری قابل توجهی می دهند تا تجربه هایی را برنامه ریزی 

کنید که تا به حال در حالت غوطه ور غیر قابل تصور بوده اند.
فضای صمیمــی زیردریایی با صندلی هــای چرمی راحت، 
نورپردازی داخلی و سیستم صوتی فراگیر همراه می شود. بنابراین، 
مهمانان می توانند از موسیقی متناسب با اعماق دریا لذت ببرند.

در ادامه متن وبســایت آمده است: پنجره وسیع زیردریایی، 
ترکیبی را از اکریلیک های در انتظار ثبت اختراع شامل می شود 
و بدنه های قوی اما شفاف را در هندسه های جدید و نامنظم در بر 
دارد. یک زیردریایی AVA معمولا دو تا سه برابر حجم قابل استفاده 
بدنه های کروی سنتی را ارائه می دهد و فضایی را فراهم می کند که 
می توان از آن برای ارائه دادن تجربیات شگفت انگیز استفاده کرد.

همچنین، این زیردریایی دارای یک سیســتم کنترل کننده 
جدید و بهبودیافته اســت که »همرهــد«)Hammerhead( نام 
دارد. همرهد که در کنار اتاقک کنترل کار می کند، به زیردریایی 
امکان می دهد تا به صورت بی سیم از داخل کنترل شود. بنابراین، 
کنترل کننده می تواند هنگام کارکردن زیردریایی در اطراف حرکت 

کند یا حتی کنترل زیردریایی را به یک مهمان بدهد.
به نظر می رسد که همه چیز در مورد وسیله نقلیه جدید تریتون 

با در نظر گرفتن ایمنی طراحی شده است. به گفته این شرکت، 
هر زیردریایی AVA از هزاران مولفه تشکیل شده است که هر یک 
از آنهــا برای اطمینان یافتن از مطابقت با الزامات صدور گواهی 

توسط شخص ثالث بررسی و آزمایش می شود.
زیردریایی خصوصی دیگری موســوم به »تایتان«)Titan( که 
 )OceanGate(»پیشتر توســط شرکت آمریکایی »اوشــن گیت
ساخته و مدیریت شد، در راه بازدید از بقایای کشتی »تایتانیک« 

یک انفجار فاجعه آمیز را پشت سر گذاشت.
پنج سرنشین تایتان بلافاصله جان خود را از دست دادند. یکی 
از سرنشین ها، »اســتاکتون راش«)Stockton Rush( مدیرعامل 
اوشــن گیت بود که سفر در اعماق دریا با کشتی تایتان را امن تر 

از عبور از خیابان توصیف کرده بود.
»پاتریــک لاهــی«)Patrick Lahey( مدیرعامــل و یکی از 
بنیانگذاران تریتون گفت: تفاوت فاحشی بین انحراف آزمایشی 
ساخته شده توسط اوشن گیت و محصولاتی وجود دارد که با دقت 
توسط سازندگان قانونی مانند تریتون طراحی و مهندسی شده اند. 
خوشبختانه این پیام در رسانه ها مخابره شده است و مردم اکنون 
ایــن تمایز مهم را درک کرده اند. زیردریایی های تایید شــده و 
معتبر مانند زیردریایی هایی که تریتون تولید می کند، سابقه ۴۰ 
ساله ایمنی کامل دارند. زیردریایی های تایید شده، ماشین های 
جادویی هستند که به افراد امکان می دهند تا با خیال راحت به 
بازدید و کاوش در بخشــی از دنیای ما بپردازند که به هیچ وجه 

نمی توانستند ببینند.

اینبشقابپرندهبهجایآسمان،زیردریاشناورمیشود!

معاون توســعه صندوق نوآوری و شــکوفایی از 
راه اندازی ســامانه ای برای خدمات رایگان مالکیت 
فکری با همکاری کانــون مدیریت مالکیت فکری 
خبر داد. سیاوش ملکی فر در مراسم امضای توافقنامه 
صندوق نوآوری و شکوفایی و کانون مدیریت مالکیت 
فکری که در حاشــیه »رویداد روز جهانی مالکیت 
فکری: دیدار پایدار« صورت گرفت، گفت: برخی از 
خدمات به شرکت های دانش بنیان بلاروس است که 

در قالب خدمات توانمندسازی ارائه می شود. 
وی با بیان اینکه خدمات توانمندسازی در قالب 
تسهیلات مالی و خدمات ارائه می شود، اظهار کرد: 
بسیاری از شرکت ها در حوزه مالکیت فکری و نحوه 
حفاظت از آنها اطلاعات کاملی ندارند و تصورشان 
بر این اســت که ثبت اختراع تنهــا راه حفاظت از 

دارایی های فکری آنها است.
ملکی فر ادامه داد: برای این منظور ما کارگزارانی 
را دعوت کردیم که در ۱۳ حوزه خدمات مشاوره ای 
به شرکت های دانش بنیان ارائه می دهند. این خدمات 
سال های قبل از سوی کانون مدیریت مالکیت فکری 
ارائه می شد و برای جلوگیری از دوباره کاری و تقویت 
زیر ساخت ها هماهنگی هایی را با این کانون صورت 

دادیم تا خدمات بهینه ای ارائه شود.
معاون توسعه صندوق نوآوری و شکوفایی خاطر 
نشان کرد: در توافق نامه ای که امروز با این کانون به 
امضا رساندیم، در ۵ حوزه ثبت اختراع، نشان تجاری،  
ثبت پتنت، طرح صنعتی و ثبت خارجی به صورت 

مشترک و یکپارچه خدماتی ارائه می شود.
دکتر میترا امین لو، مدیر کانون مدیریت مالکیت 
فکری نیز در این رویداد گفت: این خدمات مشترک 
در قالب سامانه ای ارائه می شود. وی افزود: از طریق 
این ســامانه خدمات رایگان مالکیت فکری در ۱۶ 

عرصه به متقاضیان ارائه می شود.

ارائه خدمات رایگان مالکیت فکری 
در قالب سامانه آنلاین
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